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PLAVBA
ŘÍJNOVÁ

SENIORŮ
datum 7. 10. 2024 Vstupenky zdarma

pro seniory z Prahy 1
budou k dispozici
od 16. 9. 2024
v informačním centru
Vodičkova 18, Praha 1

SRAZ JE V 17:30 HODIN NA NÁPLAVCE
U ČECHOVA MOSTU, PŘÍSTAVIŠTĚ 1 

od 18:00 do 21:00

loď Grand Bohemia

Vážené sousedstvo, milé dámy, milí pánové,
upřímně doufám, že jste si během prázdninových měsíců užili 
dovolenou, či si ji, vy šťastnější, teprve chystáte. Naše krásná 
matička Praha je, pravda, v horkých letních dnech vůči svému 
obyvatelstvu přeci jen trochu macešská. Ani řeka již zteplalá ve 
svém širokém korytě nad městem, ani stín stromů v parcích ne-
stačí k ochlazení starého kamení ulic.

Navzdory vysokým teplotám se ale za prázdniny událo 
mnoho krásného i zábavného. Za všechny akce – a že jich bylo! 
– vzpomenu jen několik. Pro děti z Prahy 1 uspořádala naše Jed-
notka dobrovolných hasičů tradiční letní příměstský tábor, kdy se 
děti v bezpečí zahrady v Loretánské ulici učily pomáhat ostatním 
jako opravdoví hasiči. Jednou z nich budou třeba i ti hrdinové či 
hrdinky, kteří budou skutečně zachraňovat životy. Staromilci si 
mohli dojít do Petrské čtvrti na burzu vinylových desek, příznivci 
živé hudby pak jistě využili možnost navštívit Malostranské večery 
pod širým nebem. A kdo přeci jen chtěl uniknout z města, i když 
se potýká s omezením, mohl využít Bezbariérový výlet, který naše 
městská část pořádala pro lidi s hendikepem a v seniorském věku.

Se začátkem školního roku nebude různých lákadel pro 
aktivní obyvatelstvo méně. Petrská čtvrť rozjede v Parku Lannova 
již tradiční Petrské hudební léto. Kdo má raději hudbu klasičtější, 
snad najde cestu na další z Kostelních slavností, tentokrát v kos-
tele svatého Kříže na Příkopech. Milovníky a milovnice psaného 
slova a příběhů zajisté potěší Noc literatury na Hradčanech, 
a pokud máte radost z kultury v širším kontextu, jistě si nenecháte 
utéct Dny evropského dědictví. Že do kulturního dědictví patří 
i víno, o tom se budete moci přesvědčit na Malostranském vino-
braní, které se koná, jako obvykle, na Kampě. A nakonec i ti, kteří 
holdují sportu, si mohou přijít na své třeba při Zářijovém plavání 
s městskou částí.

Milí sousedé a sousedky, začátek školního roku je vždycky 
náročný. Do města se vracejí z prázdnin rozjívené děti, které dáv-
no zapomněly, že se na ulici musí rozhlédnout, navracejí se lidé 
z dovolených a zase zahušťují provoz i parkování, je to období stá-
le ještě vrcholné turistické sezony. Moc vás proto prosím, buďme 
na sebe opatrní, buďme vstřícní a tolerantní, buďme ohleduplní 
a předvídaví, buďme si dobrými sousedy.

Vždyť i naše město, jakkoli je nejkrásnější na světě, by bylo 
jen haldou mrtvého kamení, kdyby zde nežili lidé, kteří jsou jeho 
duší. Ani Jan Neruda nepsal o kamení, psal o živých, plnokrevných 
lidech, se všemi jejich dary i chybami, nadějemi, touhami, zklamá-
ními, radostmi i strastmi. Jsme stejní. A naše město bude právě 
takové, jací budeme vůči sobě navzájem. 

Přeji vám krásné pozdní léto
Terezie Radoměřská

AKTUALITY

FOTOSTRANA

670. VÝROČÍ NEMOCNICE NA FRANTIŠKU

ZAMEZENÍ ZNEUŽÍVÁNÍ VEŘEJNÝCH SBÍREK
 
ROZHOVOR S MÍSTOSTAROSTOU 
DAVIDEM BODEČKEM

REKONSTRUKCE DĚTSKÝCH HŘIŠŤ

DNY EVROPSKÉHO DĚDICTVÍ

DOBROVOLNICE TANITA BÝMOVÁ
KLUB SENIORŮ HAŠTALKA

CENY PRAHY 1: KAREL SCHWARZENBERG

TIPY NA „OBĚDOVÁ“ MÍSTA

NAŠI ŽIVNOSTNÍCI

BEZPEČNOST

MÍSTNÍ PARLAMENT

DIVADLO VIOLA

PRAHA 1 MLADÝCH

NAŠE SPOLKY 

PŘÍBĚHY NAŠICH SOUSEDŮ

ŽIDOVSKÉ MUZEUM V PRAZE

POZŮSTATKY KLÁŠTERA MAGDALENITEK  
NA MALÉ STRANĚ

HISTORIE PRAHY 1: PŘÍBĚH RICHARDA JANASCHE

ŽLUNA ZELENÁ

NOVÝ PORTÁL PRAGUE.EU

SEZNAMTE SE 

NOVÉ ČESKÉ KNIHY

POMÁHÁME VÁM

PROJEKTY PRO SENIORY A SENIORKY

INFOSERVIS

KŘÍŽOVKA

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

v e č e r e m  v á s  p r o v e d e

Doporučejeme formální oděv | Změna programu vyhrazena

P L E S
S E N I O R Ů
Atmosphere Show Band | Dominik Budlovský a spol | 

Lada | Meduňky | Baletní přípravka ND 

Palác Žofín
13. října 2024

Otevření

16:00
Program

  17:00—22:00

Blanarovičová
Yvetta 

Lístky budou k dispozici od 4. září 
v infocentru na adrese Vodičkova 18.

DEN ZDRAVÍ
20. září 2024   13:00 - 17:00 h 
areál Nemocnice Na Františku

Měření krevního tlaku a hladiny cukru v krvi

Vyšetření kožních znamének

Konzultace s nutriční terapeutkou

Fyzioterapeutická poradna

Prevence rakoviny

Diagnostika plochých nohou

 

16:00

spojený s oslavami 670. výročí založení nemocnice

nnfp.cz

Nemocnice Na Františku, hlavní město Praha a městská část Praha 1
zvou všechny dospělé a děti na

Akce je pořádaná pod záštitou
náměstkyně primátora hl. m. Prahy Alexandry Udženija

a radního Prahy 1 pro zdravotnictví a NNF Michala Müllera

Doprovodný program, foodtrucky s občerstvením

Koncert 
ANNA JULIE SLOVÁČKOVÁ

Změna programu vyhrazena
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Si Vás dovoluje pozvat

NA PIETNÍ VZPOMÍNKU
U POMNÍKU 343 HASIČŮ A ZÁCHRANÁŘŮ
KTERÁ SE BUDE KONAT DNE
11. ZÁŘÍ 2024 V 18:00 HODIN
PŘED DOMEM NA KAMPĚ 7, PRAHA 1 
U PŘÍLEŽITOSTI PŘIPOMENUTÍ
23. VÝROČÍ ÚTOKU TERORISTŮ NA NEW YORK

ÚČAST A PRONESENÍ PROJEVŮ PŘISLÍBILI PŘEDSTAVITELÉ PRAŽSKÉ SAMOSPRÁVY,
VELVYSLANECTVÍ USA A ZÁSTUPCI INTEGROVANÉHO ZÁCHRANNÉHO SYSTÉMU.

Organizované průvodcovské akce typu 
Pub Crawl zaměřené na konzumaci 
alkoholu v různých podnicích výrazně 
zhoršují kvalitu bydlení v centru. Radní 
proto v červenci vyzvali svým usnesením 
vedení hlavního města Prahy k nove-
le tržního řádu. Ta by stanovila zákaz 
pochůzkového poskytování služeb, jako 
je například zrovna Pub Crawl, na území 
Prahy s výjimkou doprovázení skupin 
nebo jednotlivých osob s výkladem 
průvodce, a to v době od 22:00 do 6:00 
hodin. Se zněním tohoto návrhu souhla-
sí i Ministerstvo průmyslu a obchodu, 
s nímž ho Praha 1 ve spolupráci s hlav-
ním městem a městskou společností 
Prague City Tourism a. s. konzultovala.

„V Praze tyto akce negativně ovlivňují 
veřejný prostor, ekonomiku i sociální vzta-
hy. Narušují obraz města jako kultivované 
destinace,“ upozornila starostka Terezie 
Radoměřská. 

Dětské hřiště 
v Máji nebude
Majitel nedávno zrekonstruovaného 
obchodního domu Máj v Praze od-
straní ze střechy budovy venkovní 
dětské hřiště, které tam vzniklo bez 
povolení. Na střeše bude v souladu 
s původním stavebním povolením 
a kolaudací plocha pro parkování.

Obchodní dům vlastní společnost 
Amadeus Real Estate, která jej po kom-
pletní rekonstrukci otevřela v červnu. 
Všechny herní prvky dětského hřiště 
budou odinstalovány a terasa v pátém 
nadzemním podlaží bude upravena na 
kolaudovaný stav, tedy na parking pro 
osobní vozidla. 

Oddlužovací akce navazuje na 
předchozí Milostivé léto I, II a III 
a umožňuje zbavit se výhodně 
dluhů na zdravotním pojištění. 
Pokud dlužné osoby v období od 
1. července do 30. listopadu 2024 
uhradí původní dlužné pojistné na 
zdravotním pojištění a splní další 
podmínky akce, penále a exekuční 
náklady jim budou odpuštěny.

Milostivé léto IV však platí pro 
dluhy u zdravotní pojišťovny, které 

jsou vymáhány v rámci daňové exeku-
ce, tedy podle daňového řádu, nikoli 
přes soudního exekutora. V daňové 
exekuci přitom musí být nejen jistina 
(tj. původní dlužná částka), ale i pená-
le – jen tak je naplněna jedna z pod-
mínek využití Milostivého léta.

Rozhodující je též datum – o od-
puštění lze žádat pouze u těch dluhů, 
u nichž byla daňová exekuce nařízena 
nejpozději k 31. 12. 2023. Na novější 
dluhy se nevztahuje.

Pokud dlužné osoby už v rámci 
daňové exekuce dlužné pojistné ke 
dni 1. července 2024 zcela uhradily, 
tj. dluží už jen na penále a exekučních 
nákladech, i v takovém případě lze 
o jejich odpuštění požádat.

Více o Milostivém létu 
a návodu, jak postupovat, 

najdete na: 
https://www.exekuceinfo.cz/

novinky/milostive-leto

Městská část Praha 1 zahájila rozsáhlou 
revizi nebytových prostor, které jsou 
pronajímány za extrémně zvýhodněné 
ceny. Hlavním cílem této iniciativy je 

zajištění efektivního využití městského 
majetku a ověření, zda jsou tyto prostory 
skutečně využívány k veřejně prospěš-
ným účelům, jak je uvedeno ve smlou-
vách. Revize se týká všech nebytových 
prostor, kde je nájemné stanoveno pod 
150 Kč/m² měsíčně. Organizace, které 
mají takto zvýhodněné nájemné, musí 
doložit svou veřejně prospěšnou činnost. 
Příslušné komise – například Komise 
sociální, Komise pro obchod a služby 
či Komise kultury a sportu – násled-
ně tyto prostory navštíví a posoudí, 
zda jsou využívány adekvátně. Pokud 
se zjistí, že prostory nejsou využívá-
ny odpovídajícím způsobem, může 
být nájemní smlouva ukončena. 

Startuje 
participativní 
rozpočet! Zapojte se

Praha 1 udělala další krok k omezení nepřiměřeného hluku

Milostivé léto 2024 pokračuje

Revize 
zvýhodněných 
nájemních prostor

Přehled prázdnin
ve školním roce 2024/2025
 Podzimní prázdniny
29. 10. a 30. 10. 2024
 Vánoční prázdniny 
23. 12. 2024 – 3. 1. 2025
 Pololetní prázdniny 31. 1. 2025
 Jarní prázdniny (Praha 1–5)
10. 2. – 16. 2. 2025
 Jarní prázdniny (Praha 6–10)
17. 2. – 23. 2. 2025
 Velikonoční prázdniny 17. 4. 2025
 Letní prázdniny 28. 6. – 31. 8. 2025

Postrádáte ve vašem okolí sportovi-
ště nebo dětské hřiště? Chtěli byste 
více zeleně, laviček či lamp veřejného 
osvětlení? Spřádáte plány na zorga-
nizování festivalu, koncertu, jarmarku, 
sousedského setkání? Se vším vám 
může pomoci participativní rozpočet 
Plánuj Jedničku, jehož nultý ročník se 
na území Prahy 1 právě rozjíždí. Rad-
nice na něj vyčlenila pět milionů korun 
– čtyři a půl milionu je určeno obyva-
telstvu, dalších pět set tisíc školám.

„Je to skoro historický okamžik 
a průlom, Praha 1 do této chvíle partici-
pativní rozpočet nikdy neměla,“ uvedl při 
jeho první veřejné prezentaci, která se 
uskutečnila v červenci, předseda Výboru 
pro participaci, participativní rozpočet, 
veřejný prostor a dotační programy Mar-
tin Motl. Projekty týkající se infrastruktury, 
veřejných zařízení, ekologie či komunit-
ních akcí, kulturních programů a vzdělá-
vání na území první městské části bude 
možné podávat během září. „Návrh musí 
podat fyzická osoba starší osmnácti let 
s trvalým pobytem v Praze 1. Všichni 
mohou předložit až tři návrhy. Maximální 
částka na jeden projekt nesmí překročit 
milion korun,“ upřesnil koordinátor parti-
cipativního rozpočtu Jan Rachůnek s tím, 
že v říjnu, respektive listopadu se podané 
projekty vyhodnotí a prezentují, v únoru 
o nich bude veřejnost hlasovat a v březnu 
se začne s jejich realizací.  

Více informací: 
jan.rachunek@praha1.cz, 

osobně v Dušní 13/7, kde sídlí 
infocentrum participace a strategie 

nebo na lince 800 123 123 
a také na webu www.planuj1.cz.

MMěstská část Praha 1 vyhlašuje nový 
dotační program zaměřený na boj proti 
graffiti. Program, který je určen pro spole-
čenství vlastníků jednotek (SVJ) a byto-
vá družstva (BD), si klade za cíl zlepšit 
vzhled a čistotu městské části a zároveň 
přispět k prevenci kriminality a zvýšení 
pocitu bezpečí mezi obyvatelstvem.

Dotace budou poskytovány na 
odstranění nelegálních graffiti včetně sa-
molepek a tagů z fasád budov, které jsou 
viditelné z veřejných komunikací. Práce 
budou prováděny dodavateli, které si ob-
jedná samotné SVJ nebo BD. Maximální 
výše dotace je stanovena na 640 Kč za m² 
očištěné plochy, přičemž jedno společen-
ství/družstvo může získat dotace až do 
výše 20 000 Kč ročně.

Lhůta pro podávání žádostí je stanove-
na do 15. listopadu 2024. K žádosti je nutné 
dodat vyplněnou smlouvu o poskytnutí dota-
ce, fotografii postižené fasády a očištěného 

místa a fakturu za očištění graffiti.„Program 
je významným krokem k udržení čistoty 
a estetického vzhledu ulic památkové rezer-
vace. Nelegální graffiti nejenže poškozuje 
majetek, ale také snižuje kvalitu života 
obyvatelstva i návštěv Prahy 1. Díky tomuto 
programu budou moci majitelé a majitelky 
nemovitostí snadněji a efektivněji bojovat 
proti vandalismu,“ uvedla místostarostka 
pro čistotu a zeleň Kateřina Klasnová.

„Pro rok 2024 je na program vyčle-
něn rozpočet ve výši 1 milionu korun s tím, 
že chceme s programem pokračovat 
i v dalších letech,“ dodal Tomáš Heres, 
místostratosta pro oblast financí  
a majetku MČ Praha 1. 

Více na:
https://www.praha1.cz/dotace-

praha-1-spousti-antigraffiti-program-
pro-spolecenstvi-vlastniku-

a-bytova-druzstva/

Antigraffiti program pro společenství 
vlastníků a bytová družstva

Foto: Jaroslav Tatek
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Foto: Jaroslav Tatek, Pavel Dvořák, Lukáš Tesař, Miroslav Ledl

P
Léto jsme si v Praze 1 
skvěle užili
Prožili jsme krásné Malostranské večery s hudbou na Jánském vršku,  
senioři a seniorky si užili výlet lodí a akci Pohodové melodie na Střeláku,  
děti z naší městské části jistě potěšilo otevření hřiště Za Haštalem,  
které prošlo výraznou rekonstrukcí, a příměstské tábory.



N

9ZÁŘÍ 2024 ZPRÁVY Z RADNICE8              NEMOCNICE NA FRANTIŠKU PRAHA 1

Nemocnice Na Františku 
slaví 670. výročí

V roce 1354 vysvětil na jejím místě kapli a špitál arcibiskup 
Arnošt z Pardubic. Arcibiskup Jan pak v roce 1368 zřídil nadaci, 
která špitálu zajišťovala další existenci. Její činnost zaštítil sám 
císař Karel IV. Bohatá historie nemocnice je vskutku unikátní.

„Významně se zapsala do rozvoje medicíny v našich ze-
mích, kdy více než sto let byla fakultní nemocnicí při Univerzitě 
Karlově. Oslavit 670. výročí založení nemocnice je pro nás 
nejen ctí, ale i závazkem pokračovat v tradici kvalitní péče 
a moderní medicíny,“ zdůraznil ředitel Nemocnice Na Františ-
ku David Erhart.

Novou podobu získala nemocnice v sedmnáctém století. 
V roce 1620 předal císař Ferdinand II. její zakládací listinu řádu 
milosrdných bratří, pod jehož správou se zdravotnické zařízení 
dále rozvíjelo. „Za doby Marie Terezie se, jakožto pobočka lékař-
ské fakulty, stala významnou vědeckou a výzkumnou základnou. 
Na přelomu devatenáctého a dvacátého století, za podpory cí-
saře Františka Josefa I., byla největším zdravotnickým zařízením 
v Praze a širokém okolí se dvěma sty lůžky pro nemocné,“ uvedl 
Tomáš Heres, místostarosta Prahy 1.

Historie Nemocnice Na Františku je spojena i s významnými 
událostmi z dějin české medicíny. V roce 1685 se v jejích prosto-
rách konala výuka pitvy a roku 1847 zde proběhla vůbec první 
operace za použití éterové anestezie v Evropě.

Nemocnice je také jedinou v Praze, kterou vlastní městská 
část. „V současné době je to moderní zdravotnické zařízení 
s urgentním příjmem, ambulancemi, lůžkovými odděleními 
a operačními sály. Akutní péči poskytuje v základních lékařských 
oborech. Má také vlastní radiodiagnostické pracoviště, reha-
bilitační oddělení a oddělení následné péče. V nemocnici se 
nachází lékárna s pohotovostní službou,“ přiblížil Michal Müller, 
radní pro zdravotnictví Prahy 1.

A pro zajímavost pár čísel, které dokreslují velikost nemoc-
nice. Disponuje 182 lůžky, z nichž 123 je určených pro akutní 
péči a 59 pro péči následnou. Ročně se zde uskuteční 120 
tisíc ambulantních vyšetření a přibližně 5 tisíc nemocných je 
hospitalizováno. O její neustálou modernizaci a rozvoj pečuje 
městská část ve spolupráci s hlavním městem Prahou. „V kon-
textu velkých pražských fakultních nemocnic si Nemocnice 
Na Františku zachovává svou jedinečnost především díky 
rodinnému přístupu k pacientům a pacientkám. Ten je výsled-
kem pečlivě vyvážené kombinace malého, osobního prostředí 
s unikátním konceptem systému poskytování zdravotní péče. 
V metropolitním zdravotnickém systému má pevné místo,“ 
uvedla Alexandra Udženija, náměstkyně primátora pro oblast 
zdravotnictví a sociální péče. 

Oslavy 670. výročí nemocnice budou probíhat  
také během Dne zdraví, který se bude konat 20. září 
od 13:00 do 17:00 hodin v areálu nemocnice.

Text: Milan Hulínský
Ilustrační foto: Jaroslav Tatek

Někteří poskytovatelé 
služeb v cestovním 
ruchu v centru Prahy 
stále častěji zneužívají 
veřejné charitativní 
sbírky k prodeji různých 
předmětů nebo 
vstupenek na kulturní 
či sportovní akce. 
Snaží se tak vyhnout 
platným regulacím 
v oblasti živnostenského 
podnikání. A nutno 
dodat, že se jim to 
daří. Účinné možnosti 
postihu dosud totiž 
neexistovaly. Městská 
část Praha 1 to chce ve 
spolupráci s hlavním 
městem Prahou 
a městskou společností 
Prague City Tourism a. s. 
změnit. 

Radní MČ Praha 1 schválili návrh 
obecně závazné vyhlášky, která by 
mohla ukončit zneužívání sbírek 
v centru Prahy. Tzv. deštníkáři by tak 
zmizeli z veřejného prostoru. Bude ho 
ale muset schválit hlavní město Praha.

Praha 1 se ve svém návrhu od-
volává na novelu zákona č. 117/2001 
Sb., o veřejných sbírkách, kterou  
23. července 2024 podepsal prezident 
České republiky. Platit začne od  
1. ledna 2025.

„Podle této novely může obec 
stanovit obecně závaznou vyhláškou 
místa, na kterých není možné usku-
tečnit nebo propagovat sbírku prová-
děnou prodejem předmětů, prodejem 
vstupenek na veřejná kulturní nebo 
sportovní vystoupení anebo všeobecně 
přístupné akce nebo jiným způsobem, 
a to ve spojitosti s prodejem předmě-
tů nebo služeb v oblasti cestovního 
ruchu,“ vysvětlila starostka Terezie 
Radoměřská.

Praha 1 chce zamezit 
zneužívání 
veřejných sbírek 
v památkové rezervaci

„Praha 1 navrhuje, aby se tímto 
místem stala celá pražská památková 
rezervace. Jsme přesvědčeni, že to při-
spěje ke zlepšení jejího stavu, především 
pak Staroměstského náměstí a jeho 
okolí, které je pochybnými sbírkami po-
stiženo nejvíce,“ upozornil Karel Grabein 
Procházka, radní pro obchod a služby.

Pražská památková rezervace je 
jednou z nejvýznamnějších městských 
památkových zón v Evropě, zapsanou na 
Seznamu světového kulturního dědictví 
UNESCO. „Ochrana tohoto historické-
ho a kulturního bohatství je nezbytná. 
Zákaz určitých typů sbírek, které využí-
vají nechvalné praktiky, může výrazně 
přispět ke zlepšení prostoru pražské 
památkové rezervace. Postup někte-
rých subjektů, které se tváří jako sbírka, 
typicky deštníkářů, je zároveň nefér 
vůči těm, kteří pravidla dodržují,“ uvedl 
Giancarlo Lamberti, předseda Finanční-
ho výboru Zastupitelstva městské části 
Praha 1 a zároveň zpracovatel návrhu 
na řešení situace. Podle něj schválení 
obecně závazné vyhlášky magistrátem 
pomůže regulovat obcházení tržního 
řádu.

Přestože na území rezervace 
probíhají kontroly ze strany magistrátu, 
policie i strážníků, využívání institutu 
veřejné sbírky často umožňuje zakrýt 
nekalé služby a neoprávněné podnikání. 
Kontroly tak nejsou efektivní a postrá-
dají možnost postihu. „Žádáme proto 
magistrát, aby v návaznosti na připra-
vovanou obecně závaznou vyhlášku 
navýšil i počet strážníků a příslušných 
zaměstnanců tak, aby bylo možné na-
vržené nařízení účinně vymáhat,“dodal 
Giancarlo Lamberti. 

Text: Milan Hulínský

Nemocnice 
Na Františku

J
Jen obtížně bychom hledali zařízení,  
a to i v širším evropském regionu, v jehož 
prostorách se lékařská péče poskytuje 
nepřetržitě už od čtrnáctého století. 
Uprostřed hlavního města, na pravém 
břehu Vltavy, takový unikát nalezneme. 
Nemocnice Na Františku si letos 
připomíná 670. výročí svého vzniku.
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V posledním půlroce se uskutečnilo 
mnoho konkurzů a rekonkurzů ve ško-
lách, školkách i jídelnách. Co vedlo k tak 
početným změnám?

Došlo k souběhu důchodového věku 
a rekonkurzů po uplynutí šestiletých 
cyklů. Rád bych se zmínil o těch nejvý-
znamnějších změnách. V MŠ Revoluční 

onovou dotaci. Zapojilo se téměř třicet 
škol a školek z Prahy 1, včetně několika 
soukromých. Snažíme se upozornit na 
to, co je ve školním prostředí problema-
tické. Nejčastěji jde o šikanu a sebepo-
škozování. Úzce spolupracujeme také 
s pedagogicko-psychologickou porad-
nou. Dalším projektem je každoměsíční 
setkávání s dospívajícími ze čtrnácti 
devátých tříd z pěti škol zřizovaných 
naší městskou částí. Uskutečnilo se 
už devět dvouhodinových schůzek 
u nás na radnici. Na každé setkání jsem 
vždycky pozval někoho z rady městské 
části, děti ale navštívily i osobnosti 
z opozice. Žáci a žákyně získali přehled 
o fungování radnice a některé děti 
začaly chodit na zasedání zastupitel-
stva městské části i hlavního města.

Budete v tom pokračovat?
V září dám novým deváťákům a deváťač-
kám prostor, aby si vybrali, kdo je bude za-
stupovat, setkám se ale i s dětmi z bývalé 
deváté třídy, aby se vzájemně rozloučily 
a řekly si zážitky ze středních škol. Tím 
dokončíme to provázání. Teď tu navíc 
máme dva zcela nové projekty. Letos jsme 
na základě dlouhodobých výzev přišli 
s projektem podpory zahraničních výjez-
dů do partnerských měst. Zastupitelstvo 
schválilo půlmilionovou podporu a pocho-
pení našlo i pro projekt školního participa-
tivního rozpočtu. Máme několik partner-
ských měst – hlavní jsou Trento v Itálii, 
Bamberg v Německu a Nîmes ve Francii. 
Pokud mají školy v těchto městech part-
nerství, mohou čerpat prostředky ze zmí-
něné podpory. Nabídky zatím využily ZŠ 
J. Gutha-Jarkovského a ZŠ Brána jazyků, 
od září budeme s podporou pokračovat.

Zmínil jste školní participativní 
rozpočty...
Každá škola může dostat 100 tisíc 
korun a děti by si měly rozhodnout, 
na co peníze chtějí. Má jít o určitý 
nadstandard, třeba pingpongový stůl, 
klavír či aparaturu do školního klubu.

Je mezi těmi projekty něco, co je kom-
plikované? Co by si zasloužilo zjedno-
dušit?
Zmínil bych Nadaci Pražské děti, díky 
které se podporuje sport a zdravý 
pohyb dětí. Projekt vznikl proto, že 
školy v centru Prahy nemají velké tě-
locvičny, nemluvě o školních hřištích. 
Je potřeba děti dostávat ven a nadace 
dostatek kvalitních sportovišť zajišťu-
je. Na to získávala finanční prostředky 
z pronájmu parčíku za Staroměstskou 
radnicí, který jí byl dán do výpůjčky. 

Blížící se začátek nového školního roku přímo vybízel 
k tomu, abychom se sešli s Davidem Bodečkem,  
1. místostarostou, do jehož gesce spadá školství. 
Povídali jsme si s ním mimo jiné o personálních změnách 
v příspěvkových organizacích školského typu, o investicích 
do budov škol anebo o ukončených i nových projektech.

David Bodeček: 
Setkávání 
s „deváťáky“  
na radnici 
má smysl

skončila ve funkci ředitelky Jaromíra 
Pavlíčková a nastoupila Kristýna Kahou-
nová. Ve škole v přírodě v Janově máme 
od července novou ředitelku Michaelu 
Trojanovou. ZŠ Brána jazyků nově vede 
Roman Elner, který vystřídal končícího 
Petra Tlustého. Ve vedení budovy této 
školy ve Vojtěšské nahradila Jolana 
Ronková zástupkyni Renatu Nechanic-
kou, která se přemístila do druhé budovy 
na Uhelném trhu a učí pátou třídu. V ZŠ 
Vodičkova je od srpna nová vedoucí 
školní jídelny Karla Koldová. Dosavadní 
vedoucí Jaroslava Šorfová odešla po 
delším přesluhování do penze. Potvrdili 
jsme také další šestiletý cyklus ředi-
telkám ve školních jídelnách Vojtěšská 
a Uhelný trh a ředitelkám v mateřských 
školách Masná, Letenská a Národní.

 
Jak se daří realizovat investice, 
které patří do oblasti školství?
Na úřadu městské části se rozvinul nový 
mechanismus stavebních činností. Vznikl 
technicko-investiční odbor, pracuje 
se s novými zakázkovými kartami. Pro 
investiční komisi jsme připravili téměř 
čtyřicet akcí. V rámci škol jde především 
o opravy. Typické jsou historické budovy 
a zastaralé vybavení. Pokud bude přát 
počasí, na konci října se dokončí nová 
fasáda v Karmelitské, kde sídlí první 
stupeň Malostranské ZŠ. Rychlé řešení 
vyžaduje situace ZŠ nám. Curieových. 
Škola má nyní šest set dětí a její budova 
nemá potřebnou kapacitu. Družiny musí 
využívat učebny, kde jinak probíhá výuka. 
Stovky dětí také chodí do tamější jídelny. 
Je rovněž neúnosné, aby v první třídě 
bylo třicet dětí. To jsou pádné důvo-
dy, proč by část prvního stupně měla 
z Curieovky v budoucnu přejít do Masné. 
Podmínkou je ovšem vybudovat v Masné 
stravovací zařízení. Nezbytná také bude 
související rekonstrukce školní budovy ve 
Vojtěšské, protože její vnitřní dispozice 
neodpovídá potřebám jedenadvacátého 
století. Děti a vyučující by během ní měli 
načas využívat právě budovu v Masné. 
Projekty se zatím bohužel kvůli připomín-
kám hasičů a památkářů zpomalily a ve 
školství posunutí termínu o měsíc zna-
mená oddálení rekonstrukce o celý školní 
rok. Stavební úpravy se totiž musí dělat 
o prázdninách. Vzhledem ke zmíněným 
průtahům tak bohužel počítáme s tím, že 
celá záležitost přesáhne volební období.

Které projekty by neměly uniknout 
pozornosti veřejnosti?
Začali jsme už čtvrtou část Místního 
akčního plánu pro výchovu a vzdělávání, 
na jejíž realizaci jsme získali šestimili-

Tento benefit ale rozhodnutím našeho 
zastupitelstva skončí koncem roku 
2025 a my v tuto chvíli nevíme, jak 
tento zdroj finančních prostředků pro 
nadační projekty nahradíme. Myslím 
si, že to bude hlavní téma následující-
ho školního roku. Rád bych, abychom 
s uvedenou podporou pokračovali, 
třeba i jiným způsobem. Jakákoli změ-
na se ale musí připravovat alespoň 
s ročním předstihem. Nevadilo by mi 
v nejhorším případě, kdyby parčík 
místo nadace pronajímala městská 
část, jež by získané peníze dávala do 
svého rezortu školství a ten by pak 
podporu sportu a pohybu zajišťoval. 

Jaký dojem jste získal z letních táborů, 
které městská část podporuje?
Městská část pro letošek zvýšila 
dotaci na volný čas z 1,5 milionu na 2 
miliony korun. To se odrazilo samo-
zřejmě i v dotaci na tábory. Jeden 
úspěšný příměstský tábor, už třináctý 
ročník, dělají naši hasiči. Tábory, které 
se konají mimo Prahu, jsou hodně 
oblíbené. Navštívil jsem například 
tábor mladých ochránců přírody 
Lacerta u obce Chotěnice nebo tábor 
u vesnice Hůrky u Nové Bystřice, 
který organizuje Český svaz ochránců 
přírody. V krásné lokalitě u Onšovic 
nedaleko Vimperka mají skauti tábor 
Volantis. Tam je asi osmdesát procent 
dětí z Prahy 1. Výjimečný je tábor 
Eurosolar u bývalé obce Stará Stu-
pa v okrese Tachov. Jste v lese, kde 
není signál, děti bydlí v týpí. Zážitek 
na celý život. Před zahájením tábora 
tam nejdříve jedou zasadit brambory, 

mají kamenné pece, každé týpí má 
svoje ohniště, na kterém si děti vaří. 

Co se v resortu školství městské části 
Praha 1 v uplynulém školním roce 
povedlo?
Všechny děti z Prahy 1 byly zapsány 
do školek. Veliký úspěch, a to i přes-
to, že jsme čelili náporu dětí z jiných 
městských částí. Základní školy mají 
spádovou oblast podle ulic, mateřské 
školy celou Prahu 1. U základních škol 
je úspěchem to, že všechny děti z Pra-
hy 1 jsou zapsány ve školách na jejím 
území. Prakticky všechny děti z devá-
tých tříd se dostaly na střední školy, 
což vypovídá o kvalitě základních škol. 
Žádná městská část v Praze nemá ve 
školách více dětí z jiných městských 
částí. Uvádí se, že více než sedmde-
sát procent dětí nemá trvalé bydliště 
v Praze 1, u mateřských školek je to 
kolem čtyřiceti procent. Mnoho rodičů, 
kteří pracují v naší městské části, 
chtějí mít děti v blízkosti pracoviště, 
zároveň také u našich škol oceňují 
vysokou kvalitu výuky a péče o děti.

Další novinky z našich škol, 
školních jídelen, ale i z kultury a prá-
ce spolků naleznete na facebookové 
stránce Praha 1 – Naše školy, kultura 
a spolky online. Všem dětem, rodičům, 
prarodičům, vyučujícím a nepedago-
gickým pracovníkům a pracovnicím 
děkuji za spolupráci a přeji jim krásný 
školní rok! 

Text: Michaela Šulcová
Foto: Pavel Dvořák, Jaroslav Tatek

David Bodeček na návštěvě v mateřské škole Letenská

David Bodeček během loňských Dnů evropského dědictví
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Další tři dětská hřiště v naší 
městské části čeká obnova. 
Ve Vlašské navíc vznikne 
work out (venkovní 
posilovna) pro dospělé.

Hřiště Lannova se už delší dobu potýká 
s nevyhovujícími a zničenými povrchy. 
Stejně tak většina herních prvků je na 
hranici životnosti. Není divu, že náklady 
na údržbu hřiště se z důvodu nutných 
oprav stále zvyšují. Zcela překonaný 
a uživatelsky nedostačující je také způsob 
zastínění pískovišť. „Celý park Lannova 
projektoval architekt Zdeněk Sendler 
a s ním jsme také dali dohromady návrh 
na modernizaci hřiště v souladu s jeho ar-
chitektonickou vizí i výsledky participace. 
Dojde k obnově herních prvků, povrchů 
a zastínění. A počítá se i s bezbariérovým 

kolotočem,“ vysvětlila místostarostka Ka-
teřina Klasnová, která má v gesci oblast 
životního prostředí a zeleně, hřišť, parků, 
sportovišť a veřejný prostor. Hřiště v no-
vém by se mělo otevřít na sezonu 2025.

Rekonstrukce dětského hřiště ve Vlaš-
ské bude rozdělena do dvou fází. Ta první 
začne letos na podzim vytvořením venkov-
ní posilovny, kterou finančně pokryje dota-
ce z magistrátu. Budou se upravovat plo-
chy, zeleň, přibude pítko. Počítá se s tím, že 
posilovací prvky budou vyrobeny z pří-
rodních materiálů a budou zaměřeny na 
práci s vlastním tělem. Otevření se chystá 
během příštího roku. Autorem posilovny 
v přírodě je architekt Jan Karásek, který 
je zároveň tvůrcem projektu revitalizace 
dětského hřiště. Jeho realizaci bude ještě 
předcházet participace s místními. S tou 
by se mělo začít v září. „Celé území včetně 
dětského hřiště bylo začleněno do magis-
trátem plánované a veřejností kritizované 
úpravy Petřína, což je potvrzeno vydáním 

územního rozhodnutí. Touto rekonstrukcí 
tedy definitivně ukončíme projekt, který 
nikdo nechtěl. A hlavně – Praha 1 
nepřijde o dětské hřiště s nejkrásnějším 
výhledem,“ doplňuje Kateřina Klasnová.

Chystá se také obnova dětského 
hřiště Kampa. Hřiště prošlo rekonstrukcí 
relativně nedávno, takže do herních prvků 
a povrchu přímo pod nimi se nebude 
zasahovat. „Budou se upravovat další 
povrchy, měnit mobiliář, přibude místo na 
přebalování dětí, mlžítko a nové přístřeší 
pro zázemí a ostrahu hřiště. Hlavně ale 
vznikne posezení ve stínu pod pergolou 
a zpřístupníme a zazeleníme střechu nad 
veřejnými toaletami,“ uzavírá Klasnová. 
Navrhované změny vycházejí ze sběru 
podnětů realizovaných participačním 
oddělením. I zde se počítá s tím, že hřiště 
v novém se otevře v příštím roce. 

Text: Michaela Šulcová
Vizualizace: MČ Praha 1

Rekonstrukce dětských 
hřišť Lannova, 
Vlašská a Kampa se blíží

Oblíbené hřiště 
na Kampě také čeká 

několik změn

Budoucí podoba hřiště Lannova

Vizualizace 
venkovní posilovny 

ve Vlašské

Dny evropského
dědictví 
7.–8. září 2024

Dny evropského dědictví 
(European Heritage Days 
– EHD) otevírají veřejnosti 
každoročně v září brány 
nejzajímavějších památek, 
budov, objektů a míst, 
včetně těch, které jsou 
jinak zčásti nebo zcela 
nepřístupné.

Městská část Praha 1 se akce účast-
ní pravidelně od roku 1997. Dny 
evropského dědictví se tady staly již 
tradiční zářijovou akcí, která se těší 
velké oblibě i pozornosti veřejnosti. 
Šestadvacátý ročník se bude konat 
ve dnech 7.– 8. září. Průvodcem celé 
akce se stane orientační mapa, kte-
rá bude k dispozici v infocentrech 
a ke stažení na www.praha1.cz.

Téma letošního ročníku EHD pro 
Českou republiku zní Památky spojují 
svět. V jeho duchu městská část Praha 1 
nabídne procházku po nedávno rekon-
struovaných a historicky zajímavých 
místech od Hradčan přes Slovanský 
ostrov a Staré Město až po Nové Město.

KTERÉ OBJEKTY 
BUDOU 7. A 8. ZÁŘÍ PŘÍSTUPNÉ?

PRŮČELÍ DOMU, 
Na Poříčí 37

Řadový městský třípatrový dům 
s výrazně pojednanou fasádou je 
jedním z mála dochovaných příkla-
dů do detailů řešených neogotic-
kých nájemných domů z šedesá-
tých let devatenáctého století.
Volně přístupné, bez omezení 

ZAHRADA V DOMĚ 
U CENSORŮ, 
U Obecního dvora 5

V padesátých letech dvacátého 
století byla svépomocí obyvatel domu 
U Censorů obnovena okrasná zahrada 
evokující původní stav z osmnáctého 
století. V západním konci ohradní zdi 
zahrady se zachoval reliéf zobrazující 
motiv vinné révy s hrozny a drobné 
ptáky. Městská část Praha 1 získala 
za obnovu barokní zdi se štukovým 
reliéfem druhé místo v celorepubliko-

vém kole soutěže Památka roku 2023 
(kategorie do 2 milionů korun).
Vstup zdarma
7. a 8. 9. 10:00–18:00

KAPLE SV. TEREZIE Z AVILY, 
Vojanovy sady

Barokní kaple z první poloviny osmnácté-
ho století. V interiéru jsou přemalované 
fresky údajně Jana Karla Kováře z roku 
1745. Kaple je dnes hojně využívána 
snoubenci k uzavření slibu manželského.
Vstup zdarma
7. a 8. 9. 10:00–18:00

KOSTEL 
SV. KARLA BOROMEJSKÉHO, 
Vlašská ulice

Kostel dokončený v roce 1855 je sou-
částí areálu Nemocnice Milosrdných 
sester sv. Karla Boromejského v Praze. 
Pouze v den otevření kostela je také 
zpřístupněna nově obnovená kláš-
terní Léčebná zahrada sv. Josefa.
Vstup zdarma
8. 9. 11:00–18:00

DĚTSKÝ VLÁČEK ČESKÝ LVÍČEK, 
Slovanský ostrov

Zveme všechny děti, které navštíví le-
tošní ročník Dnů evropského dědictví, 
na nezapomenutelnou jízdu dětským 
vláčkem. Získejte orientační mapu 
vydanou městskou částí Praha 1 
k akci a užijte si svezení zdarma. Jízda 
zdarma je připravena pro všechny děti, 
které se ve dnech 7. a 8. září proká-
ží mapou strojvedoucímu vláčku.
Volně přístupné, bez omezení 

Text: (red)
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Dobrovolnice Tanita Býmová: 
Každý kousek dobra se počítá

Pokud si chcete popovídat a pobavit 
se s lidmi podobného věku, přijďte do 
klubu seniorů Haštalka. Program mul-
tifunkčního klubu je nabitý. Můžete se 

zúčastnit různých výstav, přednášek, 
posezení, cvičení na židlích a také 
rukodělných aktivit. Oblíbený krou-
žek šití vede paní Jana Skarlantová, 

výtvarná pedagožka, která dlouhá léta 
působila na katedře výtvarné výchovy 
Pedagogické fakulty v Praze. Paní 
Jana se stará o program kroužku, jeho 
prezentaci a přispívá tak k mezigene- 
račnímu propojení lidí v Praze 1.

Vymýšlí aktivity rukodělného rázu, 
shání náměty i materiály pro kreativní 
zaměření klubu. Jednou ze zásadních 
aktivit je šití panenek, které jsou následně 
vydraženy a peníze z nich získané putují 
na podporu dětských oddělení v nemoc-
nicích. Před prázdninami dámy z kroužku 
šití vybavily svými maňásky mateřskou 
školu Národní a zúčastnily se při té 
příležitosti programu se zpěvy a tanečky 
zdejších dětí.  

V klubu se nikdo nenudí, dát si 
můžete kávu a čaj, přečíst noviny a číst 
knihy nebo jen prohodit pár milých slov 
s ostatními. 

www.socialnisluzby-praha1.cz

Text: Michaela Bittner
Foto: Pavel Dvořák

Místo pro setkávání
Klub seniorů Haštalka

Ve funkci setrval dva roky do ab-
dikace prezidenta, ale do politiky 
se pak úspěšně vrátil v roce 2004, 
kdy se stal senátorem. Následovala 
také dvě angažmá v Černínském 
paláci: na pozici ministra zahra-
ničních věcí, kterou vykonával 
ve vládě Mirka Topolánka, 
a následně vládě Petra Neča-
se, to už však v barvách tehdy 
nové politické strany TOP 09, 
kterou založil s Miroslavem 
Kalouskem a v níž byl také 
předsedou. V době po návra-
tu do vlasti, mezi lety 1992 
a 2004, kdy se aktivně nevěnoval 
politice, soustředil svoji pozor-
nost na rodinný podnik, zejména 
na oblast péče o jemu svěřené 
památky a lesnictví. Byl však 
stále aktivní také v nejrůznějších 
spolcích, nadacích či komisích, 
kam byl schopen přinášet svoje 
dlouholeté zkušenosti například 
v mezinárodních vztazích. Karel 
Schwarzenberg, kterého jeho blízcí 
oslovovali „Kary“ a většina o něm 
mluvila jako o „knížeti“, byl velmi 
společenský člověk s velkou chutí 
potkávat se s lidmi, diskutovat, 
ale hlavně naslouchat. Lidé v jeho 
blízkosti byli často fascinováni 
jeho širokým přehledem v mno-
ha oblastech a jeho znalostmi. 

Pojďme se však také po-
dívat do historie před listopad 
1989 a ještě mnohem dále. Karel 
Schwarzenberg se narodil  
10. prosince 1937 v Praze-Bu-
benči, a to jako prvorozený syn 
historika Karla VI., knížete ze 

Schwarzenbergu, a jeho man-
želky Antonie, rozené princezny 
z Fürstenbergu. Zajímavostí pro 
mnohé jistě bude, jakým způso-
bem bylo oznámeno jeho naroze-
ní. Podle tradice to bylo dělovou 
salvou z orlického zámku. Orlík 
byl pro Karla Schwarzenberga 
jistě zásadním místem, protože 
zde prožil většinu svého dětství. 
K dalším místům, s nimiž byl 
spjatý, patří také Čimelice, kam 
chodil do školy. 

Jeho život byl významný také 
z historického hlediska celého 
Schwarzenberského rodu. Byl to on, 
kdo opět spojil takzvanou „hluboc-

Karel Schwarzenberg: 
Významný muž 
a vlastenec

ko-krumlovskou“ s „orlickou“ větví 
rodu, protože ho adoptoval jeho 

strýc Jindřich, který potomky 
neměl. Rodina však v Čes-

koslovensku po komuni-
stickém převzetí moci 
v roce 1948 nezůstala. 
Po vyvlastnění majetku 
emigrovala do Rakouska. 
Zde se Karel Schwar-
zenberg věnoval studiu. 
Nejprve gymnáziu, poté 
právu ve Vídni a Štýr-
ském Hradci a následně 

zamířil také do němec-
kého Mnichova na studia 

lesnictví. Ta však nedokončil, 
protože po roce 1965, kdy ze-

mřel jeho adoptivní otec, musel 
začít pečovat o rakouská a němec-

ká panství. Jeho životní zkušenosti 
mu dávaly v dalších letech života 
opravdový nadhled nad různými 
společenskými, politickými, ale 
možná i osobními událostmi. Karel 
Schwarzenberg byl otcem dvou 
synů, z nichž mladší nebyl jeho 
biologickým dítětem, a jedné dcery. 
Děti měl s manželkou, rakouskou 
lékařkou Therese Hardeggovou, se 
kterou se v roce 1988 rozvedl, ale 
o dvacet let později si pár opět řekl 
„ano“. 

Karel Schwarzenberg byl vý-
znamný muž a vlastenec, který se zá-
sadním způsobem zapsal do našich 
novodobých politických dějin. 

Text: Martin Bačkovský
Foto: Archiv MČ Praha 1

Náš seriál o lidech, kteří 
nemyslí jen na sebe, 
pokračuje i v tomto 
čísle. Tentokrát vám 
představujeme dobrovolnici 
Tanitu Býmovou, která 
pomáhá v organizaci 
Fuck Cancer z. s. Jejím 
smyslem je osvěta 
prevence a problematiky 
onkologických onemocnění 
a pořádání informativních 
přednášek a kurzů. 

ky nemocné zapojovat do svých aktivit  
„Náš spolek působí celostátně. Pořádá-
me odborné přednášky, pomáháme při 
rehabilitaci. Stojíme si za tím, že nevyře-
šitelný problém neexistuje,“ říká Tanita.

Tanita prodělala rakovinu v patnácti 
letech. V současné době v projektu fungu-
je jako sociální koordinátorka. Nešetří em-
patií, vrozeným citem a vlídným slovem. 
Studuje Evangelickou teologickou fakultu 
Univerzity Karlovy a v budoucnu chce být 
kaplankou. „Každý kousek dobra se počítá. 
Jsem ráda, že mě dobrovolnictví potkalo 
a vlastně nasměrovalo. Dobrovolnictví 
je poslání. Bezpodmínečný projev lásky 
k lidem,“ usmívá se rodačka z Brna, která 
miluje Prahu a ráda po ní chodí pěšky. 

Text: Michaela Bittner
Foto: Pavel Dvořák

Fuck Cancer z. s. se zabývá také komu-
nikací se státními a veřejnoprávními 
institucemi za účelem hájení zájmů 
onkologicky nemocných a podporou 
při jejich vzdělávání a uplatnění na trhu 
práce. Chce také mladistvé onkologic-

Bydlíte s námi na Praze 1? Jste aktivní senior nebo 
seniorka? Pokud ji doposud neznáte, pak vám rádi 
popíšeme cestu do klubu v samém srdci Prahy, který je 
otevřen letos už dvanáctým rokem na adrese Haštalská 7. 

Tanita Býmová

Karel Schwarzenberg

Jana Skarlantová (vlevo) a Marie Dvořáková na návštěvě v mateřské škole Národní

Cenu Prahy 1 in memoriam letos získal také Karel Schwarzenberg. 
Není snad nikdo, kdo by ho neznal, ačkoli jeho životní pouť začalo mnoho lidí 
vnímat nejspíš až po roce 1989. A to zejména po 10. červenci roku 1990, kdy 
byl jmenován kancléřem prezidenta republiky Václava Havla. 

http://www.socialnisluzby-praha1.cz/
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Oběd je jedním z hlavních bodů 
dne a zvláště v pracovních dnech 
svěřujeme jeho přípravu jiným li-
dem než sobě. Potřebujeme se 
najíst rychle, chutně a za přijatel-
nou cenu. To vše v okolí. Jíst se  
musí a nikdo s tím nic nenadělá. 

Radní pro podporu podniká-
ní, obchod a služby Karel Grabein 
Procházka spolu se zastupitelem 
naší městské části Karlem Ulmem 
vytipovali v lokalitě Prahy 1 jídelny, 
menzy a místa pro stravování, která 
možná neznáte a my vám je tímto 
doporučujeme.  

Všechny provozovny jsme 
navštívili a seznámili se s jejich 
kompletními službami. Hlavním hod-

Kam na cenově 
dostupný a dobrý oběd?
Pravidelně vám v rámci jedné z fotostran přinášíme tipy na různé 
provozovny v Praze 1. Tentokrát jsme se zaměřili na jídelny, menzy 
a další zařízení, kde se můžete za dobrou cenu naobědvat. A abychom 
vám nabídli co nejvíce informací, změnili jsme i formát.  

noticím kritériem pro náš výběr byla 
cena oběda 100 až 150 korun a dále 
samozřejmě úroveň stravy, čistota 
a vlídnost a profesionalita obsluhy. 

„Jsem rád, že naše město žije 
hlavně pro nás a nemáme tady jen 
restaurace a bistra pro turisty. Těší 
mě, že nezapomínáme na místní, 
kteří tu bydlí, pracují a potřebují 
se chutně a dostupně najíst. Na ty 
musíme myslet především,“ řekl nám 
radní Karel Grabein Procházka.

Za příjemné ceny se můžete 
najíst i ve studentských menzách, 
kam mají přístup nejen studující, 
ale celé obyvatelstvo nejen Prahy 1.

Na oběd můžete jít i do jídelny v Ne-
mocnici pod Petřínem na Malé Straně.

Nemocnice
Nemocnice 
Milosrdných 
sester sv. Karla 
Boromejského 
v Praze

Vlašská 
336/36

140 Kč veřejnost, 
senioři a seniorky 
120 Kč, 
3 druhy jídel

Jídelny a bistra
Lidová jídelna Těšnov Těšnov 1163/5

Dva druhy polévek, 15 druhů hlavního jídla a přes 8 druhů  
zeleninových salátů; bezbariérové, rozvoz

Bistro u Evičky
Václavské náměstí 831/21 
– uzavírá se k 30. 9. a přesouvá se 
na Bělehradská 222/128, Praha 2

Jeden druh polévky, 5 druhů hlavního jídla, rozvoz, wifi, 
klimatizováno, stravenky, elektronická stravenka

Bistro u Evičky Senovážné náměstí 978/23
Jeden druh polévky, 5 druhů hlavního jídla, rozvoz, wifi, platba kartou, 
se psem, klimatizováno, stravenky, elektronická stravenka

Jídelna 33 Ve Smečkách 801/33 Dva druhy polévek, menu až 8 druhů

Bistro Mezi řádky 
– Magistrát HMP

U Radnice 1
Jeden druh polévky – velká 49 Kč, malá 33 Kč, menu 125 Kč, 
hlavní jídlo 99 Kč,  2 druhy hlavního jídla (jedno jídlo vegetariánské)

Bistro Mezi řádky – FFUK Nám. Jana Palacha 1
Jeden druh polévky – polévka 35 Kč, menu 145 Kč, hl. jídlo 115 Kč
 a 2 druhy hlavního jídla (jedno vegetariánské)

Jídelna SVĚTOZOR Vodičkova 791/39 Dva druhy polévek, 5 hlavních jídel, zvýhodnění pro seniory a seniorky

U Rozvařilů Na Poříčí 23
Dva druhy polévek 40–50 Kč, 
13 hlavních jídel 120–135 Kč plus přílohy

Restaurace Havelská Koruna Havelská 23
19 druhů polévek a 62 druhů hlavních jídel, sladká jídla jsou levnější, 
kolem 50 druhů a od 47 Kč za 1 ovocný knedlík

Závodní jídelna Pražské 
plynárenské, a. s.

Národní 38 Jeden druh polévky, 4 hlavní jídla, saláty

Restaurace Apetit Dlouhá 736 Tři druhy polévek, hlavní jídlo více než 4 druhy

Dietní jídelna Spálená 12/78 2 druhy polévek, 5 druhů teplých hotových dietních jídel, čaj k jídlu

Jídelna Ve Smečkách 33

Menzy 

Menza Právnická
nám. Curieových 
7/901

22 Kč polévka, 122–146 Kč hlavní jídlo, 
7 druhů hlavních jídel

Menza Arnošta 
z Pardubic

Voršilská 1/ 144
22 Kč polévka, 130–150 Kč hlavní jídlo, 
5 druhů hlavních jídel

Menza Jednota Opletalova 38/1663
22 Kč polévka, 130–150 Kč hlavní jídlo, 
až 5 druhů hlavních jídel

Univerzita Karlova 
– výdejna u Rotlevů

Kamzíkova 542/2
22 Kč  polévka, hlavní jídlo 127–159 Kč, 
5 druhů hlavních jídel

UMPRUM Jana  Palacha 80/3
50 Kč polévka, 110–150 Kč, vždy jedno 
jídlo pod 100 korun, 2 druhy polévek, 
5 druhů hlavních jídel

Školní jídelny
Školní jídelna 
Zlatnická

Zlatnická 13/1120 Jídlo na místě, s sebou 102 Kč senioři

Uhelný trh 425 Uhelný trh 4/ 425 Jídlo na místě, s sebou 100 Kč senioři P1

Vojtěšská 216 Vojtěšská 13/216 Jídlo s sebou 102 Kč

Dražického 
náměstí 65

Dražického 
náměstí 10/65

Jídlo na místě, s sebou 100 Kč senioři P1

Karmelitská 546 Karmelitská 13/546 Jídlo na místě, s sebou 102 Kč

Masná 1000 Masná 16/1000 Jídlo na místě, s sebou 87 Kč –101 Kč

Dušní 886 Dušní 1/886 Jídlo na místě, s sebou 100 Kč senioři P1

Vodičkova 683 Vodičkova 22/ 683 Jídlo na místě 110 Kč senioři P1

Jindřišská U Půjčovny 7 Jídlo s sebou 110 Kč

Katolický domov 
studujících Černá 1610–14 Jídlo s sebou 90 Kč

Možná ani nevíte, že se ve vašem 
blízkém okolí nachází škola, kam je 
možné zajít si pro oběd s sebou. Někde 
se však můžete najíst ještě před návště-
vou jídelny našimi nejmenšími. Ve větši-
ně případů jde  o zvýhodněnou nabídku 
pro seniory a seniorky v důchodu.

Článek byl finalizován v červen-
ci 2024, proto se některé informace 
v době vydání časopisu mohou lišit. 
A to je další důvod, proč vám všem 
doporučujeme osobní návštěvu. 

Text: Michaela Bittner

Menza Jednota

Vchod do školní jídelny ve Zlatnické ulici

Radní Karel Grabein Procházka (vlevo) 
a zastupitel Karel Ulm

Foto: Michaela Bittner, Pavel Drunecký

https://www.firmy.cz/detail/2618324-jidelna-svetozor-praha-nove-mesto.html
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Policisté z jedenáctého oddělení se 
aktuálně věnují především Václavskému 
náměstí, Vrchlického sadům, Starému 
Městu a okolí. Jsou zde prakticky každý 
den. „Snažíme se šestnáct hodin denně 
potírat pouliční kriminalitu v centru měs-
ta,“ říká major Jan Bila, vedoucí policejní-
ho oddělení. Většina zadržených pacha-
telů má na svědomí distribuci pervitinu, 
kokainu a marihuany. Na vzestupu jsou 
však i léčiva typu Xanax nebo Rivotril. 
„Jedná se o farmaceutické přípravky, 
které mají potlačovat deprese a úzkost-
né stavy. Nabídka těchto látek se ve 
velkém přesunula do prostředí internetu 
a sociálních sítí,“ upozorňuje Jan Bila.

Drogová kriminalita se stala 
doménou mladých lidí původem 
z východní Evropy. Dnes už není příliš 
v módě koupit návykovou látku od 
neznámého dealera na ulici. Jistější 
a „prověřenější“ zdroje drog se na-
cházejí právě ve virtuálním prostředí. 
Zde si stačí vybrat zboží a domluvit si 
schůzku. Tento fenomén je podle Jana 
Bily skutečně alarmující a až nebez-
pečně dostupný.

V posledních měsících navíc 
policisté zjišťují, že kvalita návykových 
látek, zejména kokainu, se výrazně 
zlepšila. Dnes je běžné, když pachatel 
prodá svému zákazníkovi kokain, který 

Optiqa: Brýle jsou šperk

Pivovar Mikuláš: 
Pivo přímo z Malé Strany

Zleva Michal Pavlát, Mark Ther a Ondřej 
Vicena 

Jsou pro vás brýle spíše 
užitkovou záležitostí, 
nebo je považujete 
za módní doplněk? 
Ondřej Vicena, Mark 
Ther a Michal Pavlát 
ve studiu Optiqa vás 
přesvědčí o tom, že 
přemýšlet o brýlích jako 
o šperku má smysl. 
Zastavte se u nich 
v designovém království 
v Jungmannově ulici.

Řemeslný  Pivovar Mikuláš 
v Karmelitské 25 dělá 
radost všem milovníkům 
a milovnicím piva. Tradiční 
i moderní typy zlatavého 
moku si zde vychutnáte 
v kombinaci se skvělým 
jídlem.

Před dvěma lety podlehl provozovatel 
Masného krámu Miloslav Fučík fatálním 
výzvám a založil Pivovar Mikuláš. Lidé 
ze sousedství a zarytí Malostraňá-
ci a Malostraňačky stále toužili po míst-
ním pivovaru. Syn navíc začal studovat 
pivovarnický obor a v bezprostřední 
blízkosti se objevil prázdný magistrátní 
prostor. Ke vzniku jediného pivovaru 
na Malé Straně to byla jasná cesta. 
Řemeslný Pivovar Mikuláš se orientuje 
hlavně na místní, kteří preferují klasic-
ká piva. Hlavní hvězdou je světlý ležák 

Kouzlo designu brýlí spočívá v tom, 
že i to největší retro může být dnes 
opravdu cool. Proto pánové z obchodu 
Optiqa začali po celém světě vykupo-
vat zásoby brýlí, jejichž návrhy začínají 
už v první polovině dvacátého století. 
Zároveň svůj sortiment rozšířili o svůj 
vlastní design. Marek a Ondřej jsou 
mistři v navrhování a Michal dodává 
triu technické znalosti v oboru optiky. 

„V designu brýlí se aktuálně spíše 
pracuje s již zavedenými tvary a jejich 
kombinací. Zároveň dnešní doba umož-
ňuje navrhování s pestrým výběrem 
materiálů a paletou barev,“ shodují se 
provozovatelé obchodu Optiqa. 

V obchodě mají tisíce brýlí. S výbě-
rem vám pánové z prodejny rádi pomo-
hou. 

Text: Jan Petříš
Foto: Archiv prodejny Optiqa

plzeňského typu Slavovar pojmenovaný 
po synovi a budoucím sládkovi, který 
zde pod dohledem vrchního sládka 
vaří piva. Jedná se o pivo, které vzniká 
z těch nejlepších českých surovin, jako 
jsou žatecké chmely a kounický slad. 
Ze spodně kvašených piv zde můžete 
ochutnat také polotmavý Krachel inspi-
rovaný Bavorskem. Pro milovníky a mi-

lovnice Irska tu vyrábí stout Du-Grian. 
Oblíbená je také čtrnáctistupňová 
IPA Weallian. K pivu patří i dobré jídlo 
třeba v podobě pivních specialit (talián, 
pivní sýr) a dalších lahůdek ze spříz-
něného řeznictví Masného krámu. 

Text: Jan Petříš
Foto: Archiv Pivovaru Mikuláš

Letos v červenci tomu byly právě čtyři roky, co Policie 
ČR zřídila na obvodním ředitelství Prahy 1 samostatné 
jedenácté oddělení, které se zabývá především pouliční 
a drogovou kriminalitou.  A daří se mu to. Jen od začátku 
letošního roku do konce července zadrželi jeho členové 
více než devadesát pachatelů trestných činů.

V centru Prahy 
„frčí“ pervitin, kokain 
a marihuana

má čistotu větší než 70 až 80 procent. 
Produkce této látky je v Jižní Americe 
na vzestupu, cena však zůstává už 
mnoho let stejná. 

Jedenácté oddělení kriminální 
policie navázalo svou činností na 
bývalý speciální policejní tým Krystal, 
který působil v Praze 1 od ledna 2019. 
Byla to menší skupina policistů vnější 
služby a kriminalistů, která se zamě-
řovala na prodej drog v centru metro-
pole. Protože se jejich práce osvědčila 
a dosáhli velmi dobrých výsledků, 
vzniklo samostatné oddělení, které 
v této činnosti pokračuje. V současné 
době je jeho součástí dvacet policistů. 
V terénu pracují v uniformách i v civilu.

Od svého vzniku, tedy od 1. čer-
vence 2020, do konce července 2024 
mají policisté z jedenáctého oddělení 
na svém kontě bezmála 750 zadrže-
ných pachatelů. Jedná se především 
o dealery omamných a psychotropních 
látek. Dále vypátrali více jak 100 osob 
vyhlášených v celostátním pátrání a za-
jistili 150 osob za přestupkové jednání 
či za porušení veřejného pořádku.

V policejní činnosti výrazně 
pomáhá kvalitně rozmístěný kamero-
vý systém na území Prahy 1 i pomoc 
obyvatelstva, kterému není lhostejné, 
že se v jeho okolí děje něco nekalého 
či nepřístojného. A na co bychom měli 
pamatovat, pokud se dostaneme do 
kontaktu s lidmi zjevně závislými na 
návykových látkách? „Vyhněte se oční-
mu a fyzickému kontaktu, rozmyslete 
se, zda tyto osoby podporovat nějaký-
mi finančními dary. Existuje spousta 
terénních či jiných programů, které 
pomáhají drogově závislým lidem. To 
jsou ti správní odborníci a odbornice, 
nechte to prosím na nich. V prvé řadě 
myslete na vlastní bezpečnost,“ radí 
major Jan Bila. 

Text: Milan Hulínský
Ilustrační foto: Pixabay.comV pivovaru na vás čekají Slávek Fučík a Sofie Fučíková



2120              

O

ZÁŘÍ 2024  MÍSTNÍ PARLAMENTMÍSTNÍ PARLAMENT PRAHA 1

REZIDENTI 1

Nastavili jsme 
striktní pravidla 
pro pořádání hlučných akcí

Omezování negativních dopadů z kultur-
ně společenských veřejných akcí stále 
patří mezi hlavní priority našeho hnutí 
REZIDENTI 1. Po loňských ročnících 
dvou největších festivalových  akcí – 
United Islands of Prague a Prague Pride 
bylo na základě našich podnětů v ná-
jemních smlouvách zakotveno mnoho 
nových podmínek pro provádění těchto 
akcí s cílem nejen ochránit zeleň před 
poškozováním, ale především snížit 
hlukovou zátěž. V případě akce United 
Islands měl pořadatel například povin-
nost vybavit aparaturu řádně zkalibro-
vanými limitéry hladiny hluku, a to ve 
všech spektrálních frekvencích. Instalací 
i následnou kontrolou byla pověřena 
certifikovaná laboratoř. Bohužel se 
však festival neobešel bez překračování 
hlukových limitů, nedodržování využívání 
vratných obalů či poškozování vzrostlé 
zeleně. Nebyl zajištěn ani dostatečný 
počet mobilních toalet, instalace akce 
na Střeleckém ostrově byla v rozporu se 
situačním plánkem a pokyny pronajíma-
tele a eventové supervize nebyly plněny. 
Na základě porušování smlouvy byla 
pořadateli vyměřena pokuta v celkové 
výši čtvrt milionu korun. Stejně striktní 
pravidla byla nastavena také na pořádá-
ní obdobně velké srpnové Prague Pride, 
kde se ale pořadatelé chovali slušně 
a všechna ustanovení respektovali. 

Budeme dál důsledně chránit 
práva rezidentů na klid v jejich bydlišti 
proti komukoli, kdo porušuje veškeré 
smluvní dohody, zákony, vyhlášky, pra-
vidla a nehodlá se na Praze 1 chovat 
v rámci provádění akcí slušně a ohledu-
plně. Máme právo na klid, když tu byd-
líme, proto nadále budeme nastavovat 
takovou metodiku kulturních veřejných 
akcí, aby mohla kultura dál žít, ale 
v souladu s občany/rezidenty, co bydlí 
v okolí. Jde to, jen se musí chtít!

 
Za REZIDENTI 1
Kateřina Klasnová 
a Martin Motl

Klub PRAHA 1 SOBĚ a Zelení

Jak dlouho ještě?

Spolek Senzorvzduchu měřil na Smeta-
nově nábřeží v tomto roce v souvislosti 
s plánovaným zpoplatněním vjezdu 
do okolí Karlova mostu hladinu oxidu 
dusičitého (NO2), prudce jedovaté-
ho plynu vznikajícího ve spalovacích 
motorech. Výsledky jsou znepokoji-
vé. Tisíce automobilů proudících po 
nábřeží produkovaly v průběhu pěti 
letošních měsíců průměrně 55,5 
μg NO2 na metr krychlový. Nejhůře 
dopadlo měření v březnu, kdy dosáhlo 
hodnoty 58,7 μg/m³. Přitom limit, který 
předepisují české normy, je 40 μg/
m³, Světová zdravotnická organizace 
pak doporučuje limit 10 μg/m³ (!).

Co na to vedení naší radnice? 
No přece nic. Radní si s limity hlavu 
nedělají a překračování přijatelných 
limitů ignorují, ať už se jedná o množství 
zplodin ve vzduchu, hluk v ulicích, tepel-
né ostrovy, počty opilců potácejících se 
nočními ulicemi, pseudohistorická vo-
zidla a další turistické atrakce, hromady 
e-koloběžek nebo množství peněz z erá-
ru, které namísto řešení problémů vydají 
na svoji propagaci. Celé to vypadá, že 
jediné limity, které zuby nehty dodržují, 
jsou nízké počty strážníků, protože ani 
navýšení jejich stavu nebylo vedení 
radnice schopné za dva roky vyjednat.

Aby se životu dařilo, potřebuje 
k tomu zdravé okolní prostředí. Podobně 
ho vyžaduje také život komunitní, sou-
sedský, jehož udržováním se všichni tak 
rádi zaklínají. Co však vidíme, slyšíme, 
cítíme nebo i měříme v našich ulicích, 
o zdravém prostředí zdaleka nevypoví-
dá. Naše radnice i magistrát, ovládané 
motoristickou lobby, budou volný prů-
jezd aut kolem Karlova mostu udržovat 
i za hranicí zákonů.

PRAHA 1 SOBĚ 
a Zelení

ODS

Plníme sliby  
– připravujeme byty

ODS dlouhodobě podporuje a pracuje 
na tom, aby měla městská část další 
byty, které můžou sloužit našim obča-
nům. „Cílem je, aby mladí lidé narození 
na Jedničce získali možnost žít u nás 
i potom, co se odstěhují od rodičů. 
A k tomu slouží koncept startovacích 
bytů,“ říká Richard Bureš, předseda 
ODS Praha 1 a iniciátor projektu. Liší se 
svou velikostí i podmínkami, abychom 
zajistili, že pomohou začít samostatný 
život dalším a dalším mladým lidem od 
nás. Dáme tak mladým lidem příleži-
tost k řešení jejich bytové situace do 
budoucna. Navazujeme tím na dobře 
fungující systém startovacích bytů, 
které nyní fungují v Samcově ulici.

Loni v červenci jsme proto pod-
nikli první důležitý krok – prosadili 
jsme schválení tří veřejných zakázek na 
opravu dlouhodobě prázdných a zdevas-
tovaných bytů ve správě radnice. Jejich 
cílem je rekonstrukce celého domu 
v Černé ulici, kde vznikne 9 bytů pro 
mladé nájemníky, bude opraveno i 9 by- 
tů v Dlouhé ulici a 5 v ulici Hybernské.

A nyní se podařilo zahájit stavbu 
největšího z těchto tří projektů – opravu 
bytového domu v Černé ulici. Projekt 
počítá se třemi typy bytů. První budou 
pro jednu osobu s dobou pronájmu 
na dva roky s možností prodloužení až 
o jeden rok. Druhý typ počítá s nastě-
hováním dvou osob s pronájmem na tři 
roky s prodloužením až o dva roky. Třetí 
typ bytů bude k dispozici manželům do 
věku třiceti let s jedním dítětem. Proná-
jem bude možný na tři roky s možností 
prodloužení až o další dva roky. Byty 
budou hotové už v příštím roce. O jejich 
nájemnících a nájemnicích, kteří splní 
potřebné podmínky, rozhodne los.

Stavba bohužel omezí komfort lidí 
žijících nebo chodících Černou ulicí, kde 
už probíhají i další stavby. Nechtěli jsme 
ale čekat, protože jsme přesvědčeni, že 
byty mají jednoznačnou přednost. Držte 
nám palce!

ODS

Piráti a občané z Prahy 1

Léto je za námi a my se na Praze 1 i na-
dále zaměřujeme na své hlavní priority: 
kvalitu života místních obyvatel. Jako 
koaliční zastupitelský klub Pirátů a obča-
nů z Prahy 1 jsme letos aktivně pracovali 
zejména na třech klíčových oblastech 
– školství, kultuře a sociálních věcech.

Školství: Investice do budoucnosti
Věříme, že vzdělání je klíčem k úspěšné 
budoucnosti. Proto jsme se zaměřili na 
investice do našich škol a škol v přírodě, aby 
děti měly přístup k nejnovějším metodám 
a inspirativnímu prostředí. Podporujeme 
učitele v dalším vzdělávání, aby mohli 
nabídnout svým žákům to nejlepší. Je 
pro nás důležité, aby každé dítě v Praze 
1 mělo přístup ke kvalitnímu vzdělání.

Kultura: Srdce města
Kultura a spolkový život je to, co dělá naši 
městskou část tak jedinečnou. Letos jsme 
se soustředili na podporu místních uměl-
ců a kulturních projektů, které obohacují 
naše veřejné prostory. Podpořili jsme nejen 
tradiční akce, ale také inovativní kulturní 
iniciativy, které přinášejí novou energii do 
našich ulic. Naším cílem je, aby kultura byla 
dostupná pro všechny, nejen pro turisty.

Sociální služby: Pomoc pro všechny
Sociální služby jsou základem péče 
o naše nejzranitelnější obyvatele. Posi-
lujeme kapacity pro seniory, osoby se 
zdravotním postižením a ty, kdo se ocitli 
v obtížné životní situaci. Soustředíme se 
na bezbariérovost veřejných prostor, aby 
se každý mohl zapojit do veřejného živo-
ta. Naší prioritou je, aby každý obyvatel 
Prahy 1 měl pocit bezpečí a podpory.

Praha 1 není jen krásným historickým 
a turistickým centrem, ale musí být i mís-
tem, kde se dobře žije. Naše letošní inves-
tice do školství, kultury a sociálních služeb 
jsou investicemi do naší společné budouc-
nosti. Věříme, že tyto kroky přispějí k tomu, 
aby se Praha 1 stala ještě lepším místem 
k životu pro všechny její obyvatele.

Ivana Antalová, 
radní pro sociální věci, bezbariérovost

 

TOP 09

Vadí vám Pub Crawl a nechvalně 
proslulí „deštníkáři“?  
Pracujeme na řešení

Na organizované tahy po hospodách si 
v centru Prahy stěžuje mnoho místních, 
protože zahrnují neustálé přesuny opilých 
a hlučných průvodů po ulicích pod okny 

bytových domů. Vedli jsme jednání s ma-
gistrátem. K zákazu chceme využít takzvaný 
tržní řád, což je městské nařízení určující 
místa, kde je možné provozovat obchod-
ní činnost. Schvaluje ho Rada hlavního 
města. Naše úprava by zakázala mezi 22:00 
a 6:00 takzvané pochůzkové poskytování 
služeb, kam tahy po hospodách spadají.

Další návrh vedení Prahy se týká 
takzvaných deštníkářů, tedy prodejců 
s barevnými deštníky, kteří v ulicích i přes 
zákaz nabízejí lístky na turistické autobusy 
a odkazují se při tom na zákon o veřejných 
sbírkách. Prezident Petr Pavel nedávno 
podepsal novelu zákona, podle které budou 
moci obce od ledna příštího roku na vybra-
ných místech propagaci sbírek prodejem 
vstupenek či předmětů zakázat.

Právě to jsme navrhli pro území celé 
pražské památkové rezervace. Navržené 
omezení by mělo formu vyhlášky, kterou by 
muselo schválit hlavní město. Zákaz urči-
tých typů sbírek, které využívají nechvalné 
praktiky, může výrazně přispět ke zlepšení 
prostoru pražské památkové rezervace. Po-
stup některých subjektů, které se tváří jako 
sbírka, typicky deštníkářů, je zároveň nefér 
vůči těm, kteří pravidla dodržují. Nechceme, 
aby Praha 1 byla místem, kde se na pravidla 
kašle. Výše uvedené opatření schválila Rada 
městské části. O dalším postupu vás bude-
me informovat.

TOP 09 
Terezie Radoměřská 
Giancarlo Lamberti

My, co tady žijeme

Současné vedení radnice má vedle celkové 
nekompetence další problém. Vypadá to, že 
někteří členové rady jsou zmateni s urče-
ním obce, o kterou se mají starat. Abychom 
to blíže vysvětlili. Oni si pletou Prahu 1 
v České republice s městem Menlo Park 
v Kalifornii.  V uvedeném městě Spojených 
států amerických stojí administrativní 
budova společnosti Facebook. Kdo sle-
duje projevy některých členů rady na této 
sociální síti, zákonitě a vcelku oprávněně 
nabude dojmu, že přednostním důvodem 
řady rozhodnutí není řešení problémů, se 
kterými se potýkáme v Praze 1, ale hlavně, 
jak se to bude prezentovat na již zmíněné 
sociální síti. Několik příkladů. Kolem ulice 
Dlouhé se instalují značky zakazující vjezd 
aut v nočních hodinách. Že na dodržování 
zákazů nejsou lidi (místní strážníci), že 
hluční taxikáři tam mohou jezdit v podsta-
tě neomezeně, koho to ve vedení radnice 
zajímá. Zato selfíčka rozesmátých členů 

koalice u právě instalované značky jsou 
dokonalá. Nebo: jestli to tak půjde dál, tak 
na konci volebního období v kalifornském 
Menlo Park instalují zlatou plaketu za zve-
řejnění největšího počtu fotografií dětí za 
období čtyř let. Že rodiče fotografovaných 
dětí o tom nemají tušení a ani nevědí, kdo 
všechno si fotografie jejich dětí stahuje, 
je autorům selfíček evidentně jedno. Oni 
se schovají do „kouřové clony“, která se 
jmenuje: Informace z dění na radnici. Co 
říci na závěr. Šéfové v Menlo Place daleko 
v Kalifornii se těší, že do konce volebního 
období zbývají ještě dva roky. My obyva-
telé Prahy 1 říkáme vlastně totéž s malým 
doplňkem: Bohužel, ještě zbývají dva roky. 
Jen pro pořádek. Odpovědnost za (ne)
činnost radnice mají: TOP 09, ODS, ANO, 
Piráti, kteří jsou maskovaní, jako že u Pirátů 
nejsou. S tím maskováním nejsou sami. 
Partu ještě doplňuje ČSSD, co je oble-
čena v tričkách s názvem Rezidenti 1.

MCTŽ

Naše Praha 1

Turisté na Praze 1 – Ano/Ne

Prožíváme horké léto se všemi příjemnými 
i méně příjemnými okamžiky. Bojujeme, jak 
se dá, a snažíme se v pohodě se vším vyrov-
nat. Kromě našich vlastních vnitřních záleži-
tostí, jako jsou dopravní omezení a podobně, 
je naše centrum jako každoročně přeplněné 
turisty s různými zájmy pro návštěvu našeho 
krásného města. Otázka zní, necháme tomu 
volný průběh, nebo je už čas přistoupit 
k některým omezením? Odpověď je jasná, 
turistů přibývá a centrum se nedá nafouk-
nout. Pravidla soužití nás občanů Prahy 1 
s turisty určujeme my a měli bychom v tom 
být odvvážní a nebát se přistoupit k opat-
řením, jak to už udělala celá řada význam-
ných měst a destinací cestovniho ruchu. 

Co takhle konečně uzákonit licenci na 
sdílené ubytování, upřednostnit občanskou 
vybavenost tradičních obchodů a služeb 
před kýčovitým sortimentem, omezit nebo 
zakázat všechny možné druhy dopravy na 
malém dvorečku Prahy 1, přijmout opatření 
ke snížení hluku v ulicích a určitě společně 
najdeme další možnosti.

Jako radnice Prahy 1 máme řadu 
možností, jak to vše zvládnout. Jako občané 
Prahy 1 na nás více tlačte, abychom nesle-
dovali jen volební preference, ale nebáli se 
přistoupit i k nepopulistickým krokům, které 
ale budou ve prospěch nás všech.

Naše Praha 1

Místní parlament
Rubrika určená pro názory a sdělení politických uskupení zastupitelstva Prahy 1

(pozn.: Obsahuje příspěvky, které byly dodány do uzávěrky magazínu. Příspěvky nevyjadřují 
stanovisko redakce a za jejich obsah ručí jednotlivá politická uskupení.)
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#Jedničkažije
Ať už se vás týká návrat do školních lavic, nebo ne, máme tu pro vás 
parádní výběr akcí. Zaručujeme, že na vás žádná podzimní deprese nepadne!

?

David Novotný a Eliška Balzerová 
v inscenaci Hraběnka

V Divadle Viola 
začalo zkoušení Zločinu 
lorda Artura Savila

K divácky velmi oblíbeným představením Violy patří i hra Hugo Haas a Adina Mandlová 

V pražské Viole ještě před 
koncem minulé divadelní 
sezony začalo zkoušení 
novinky s názvem Zločin 
lorda Artura Savila. 
Premiéra je na programu 
14. listopadu 2024.

Zločin lorda Artura Savila, originální 
pohled na vyšší společenské vrstvy 
podle povídky Oscara Wildea, byl ve 
Viole poprvé uveden už v roce 2004 
a s úspěchem reprízován následují-
cích deset let. S použitím překladů 
Jiřího Zdeňka Nováka a Milana Lukeše 
scénář napsal Jaroslav Someš a režie 
se tehdy stejně jako nyní ujala Lída 

ní třídě, je už řadu let dějištěm intim-
ních setkávání obecenstva s umě-
ním. „Dramaturgický záběr sahá 
od scénických čtení přes komorní 
dramata až po rozverné kabarety. 
Soboty patří rodinám s dětmi – pře-
devším pohádkovým představením,“ 
uvedla Lenka Plavcová. V předsálí 
divadla se od září každé dva měsíce 
konají nové výstavy. „Nově je pro nás 
budou zajišťovat dvě mladé stu-
dentky dějin umění, které se od roku 
2022 stále více prosazují ve veřej-
ném prostoru se svým podcastem 
Kunsthistoričky,“ prozradila ředitelka 
divadla. 

Více informací včetně předplatného 
najdete na www.divadloviola.cz. 
Nová divadelní sezona tu začíná 
5. září 2024.

Text: Milan Hulínský
Foto: Archiv Divadla Viola

Soutěž 
o vstupenky

Viola má od loňska ve svém 
repertoáru i divácky velmi 
úspěšnou divadelní hru Hugo 
Haas a Adina Mandlová, kterou 
režíroval Robert Sedláček. 
Napište nám do 15. září jména 
a příjmení herce a herečky, kteří 
tyto dvě slavné prvorepublikové 
filmové osobnosti ztvárňují.

Vítěz*ka získá dvě vstupenky 
na divadelní představení 
Hugo Haas a Adina Mandlová. 
Divadlo Viola ho uvede v pondělí 
7. října 2024 od 20:00.

Engelová. Z původního obsazení si 
v nové adaptaci zahraje Dana Syslo-
vá, a to roli lady Windermearové. 

„Divadlo Viola je jako lady Win-
dermearová – ta se v šedesáti letech 
jednou provždy rozhodla, že jí je čtyři-
cet, v intimním osvětlení přiznává třicet 
devět. Takové bonmoty a další hořké, 
vtipné i sarkastické úvahy světově 
proslulého klasika o lidské společnosti 
zabalené do elegance a jemné rafino-
vanosti – to všechno najdete v naší 
nové adaptaci jediné detektivní povídky 
Oscara Wildea,“ říká Lída Engelová.

Útulný prostor nevelkého sálu 
přímo v centru metropole, na Národ-

       Skvělé koncerty      Umění všeho druhu

 Sinatra 
Tribute

PÁ 20. 9. v 19:00, Art 
Restaurant Mánes
Pocta legendárnímu 
Franku Sinatrovi 

tříchodovým gastronomickým zážitkem.
https://1url.cz/b1qGm

Dobrá kočka i ta proradná:  
Kočky v grafice 16. až 18. století

Do 29. 9., Schwarzenberský palác  
Vnímání koček se po staletí nemění.  
Jedni je milují, druzí je nemohou vystát.
https://1url.cz/61Jba

Designblok
2. 10.–6. 10., různá místa. 
Svátek módy, umění a designu.
https://1url.cz/V1qGy

 Kupka, Gutfreund:  
Mistři světového malířství

Stálá expozice, Museum Kampa. Unikátní sbírka 
slavné české sběratelky Medy Mládkové.
https://1url.cz/61qG7







Maniac
ÚT 17. 9. ve 21:00, Lucerna Music Bar
Oslava desátých narozenin této české 
pop-rockové kapely.
https://1url.cz/g1qG6

Jakub Zytecki
ČT 26. 9.,  
Chapeau Rouge
Multitalentovaný 
polský hudebník  
patří mezi hvězdy 

současné generace nezávislé hudby.
https://1url.cz/b1qG8

 Still Corners  
+ support

PÁ 27. 9. v 19:00, 
Rock Café
Britské duo zavítá  
do Prahy 
se svým ikonickým 
dream popem.

https://1url.cz/v1qGx

Sam Garrett
ÚT 1. 10. v 19:30, Divadlo Hybernia
Britský písničkář přináší prostřednictvím koncertů 
duchovní zážitek s prvky filozofie.
https://1url.cz/X1qGA









http://www.divadloviola.cz/
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Letos si Autoklub ČR připomíná stodvacáté výročí od založe-
ní. V roce 1904 vznikly Český klub motocyklistů a Český klub 
automobilistů, o pět let později se spojily a v roce 1922 došlo 
ke změně názvu na Autoklub Republiky Československé. 

„Jeho prvním patronem byl prezident T. G. Masaryk. Účast-
nil se každoročních autosalonů pořádaných Autoklubem a věno-
val ceny do soutěží motorsportu. Automobil prvního prezidenta 
byl na chladiči ozdoben znakem klubu,“ upozornil Bohumil Pácl, 
manažer pro marketing, média a PR Autoklubu ČR.

Po roce 1948 zrušili Autoklub komunisté. Činnost obnovil 
v roce 1990. Dnes je sportovním svazem pro motoristický sport. 
Zabývá se ale také zvyšováním bezpečnosti silničního provozu, 
sdružuje sběratele historických vozidel, karavanisty, věnuje se 
motoristům se zdravotním postižením.

„Přestože jsou aktivity spolku celorepublikové s meziná-
rodním přesahem, jeho historie je pevně spjata s Prahou 1,“ zdů-
raznil Bohumil Pácl. Žofín byl v roce 1904 místem ustavujících 
valných hromad klubů motocyklistů a automobilistů. Před stě-

Josef Klíma: Najít pravdu 
je dnes složitější

Josef Klíma se většinu svého 
života živil jako novinář. Během komu-
nismu však panovala tvrdá cenzura 
a o řadě témat se nesmělo psát. 
Vzpomíná, jak se například zajímal 
o život tehdejších Romů v osadách 
na východním Slovensku, kde lidé 
žili v chatrčích z kusů plechu. O mís-
ta s vysokou kriminalitou, kde děti 
nenosily ani boty. „A když jsem o tom 
napsal reportáž, tak mě s tím všude 
vyhnali, protože to nezapadalo do 
výkladní skříně reálného socialismu, 
kde jsou všichni šťastní,“ vzpomí-
ná. Téma v něm však zarezonovalo 
natolik, že podle něj napsal fiktivní 
detektivku. „Všechny reálie v ní po-

chopitelně zůstaly, a tak mohla vyjít. 
Čili jsem tu informaci sdělil, jen jiným 
způsobem,“ přiblížil pan Klíma dětem 

své snahy obejít dobovou cenzuru. 
„My, co jsme nebyli ve 

straně, jsme to měli těžší v tom, 
že jsme byli občané druhé 
kategorie. Měli jsme zamezený 
přístup k různým povoláním, 
umění, seberealizaci a podob-
ně, ale měli jsme to jasné v tom, 

že jsme věděli, že tady jsme my 
a tam jsou oni. Toužili jsme po 

svobodě a demokracii,“ přibližuje 
dobový kontext Klíma. „Vy to máte 
lehčí, ale ďábel se vám rozptýlil. 
Najednou si na sociálních sítích 
každý něco křičí. A toho křiku je tolik, 
že v něm zaniká nějaká pravda. To je 
pro vás to nejtěžší, najít v tom křiku 
pravdu,“ zakončil rozhovor s žákov-
ským týmem. 

Přínos celého projektu pro děti 
vyzdvihla paní učitelka Michálková, 
která tým vedla: „Největší přínos 
projektu vidím v tom, že se jedná 
o kontinuální práci. Žáci a žákyně 
si zkouší různé role a na jiné úrovni 
než jen ve škole. Byla to pro ně skvě-
lá zkušenost a mají z ní velmi krásné 
zážitky.“ 

Text: Michal Tománek
Foto: Archiv Post Bellum

Investigativní novinář Josef Klíma 
se narodil 19. března 1951 v Pra-
ze. Ve skutečnosti se prý narodil 
jiný den, ale jeho maminka pře-
mluvila lékaře, aby uvedl datum 
19. března na Josefův svátek, 
vzpomíná v reportáži Klíma na své 
dětství. „Myslím si, že to pro pana 
Klímu byla změna, protože se ho 
na otázky ptaly děti. Také jsme 
se snažili dávat méně obvyklé 
otázky, čímž mohl zavzpomínat na 
své dětství,“ vysvětlila Viktorie ze 
školního týmu, který s Klímou při-
pravoval reportáž v rámci projektu 
Příběhy našich sousedů. V něm 
studující základních škol zpraco-
vávají životní příběhy pamětníků 
a pamětnic, kteří žijí v jejich okolí. 

„Z Vinohradské třídy jely 
tanky a všichni se natlačili do ob-
chodu na rohu. Na nás se ale ne-
dostalo. Vzpomínám, že jsem stál 
na hraně výlohy. Ty tanky strašně 
rachotily a já jsem najednou 
zjistil, že těsně vedle mě jsou ve 
sloupu výlohy pod sebou díry od 
kulek. Nějaký Rus to tam pokropil 
samopalem. Deset centimetrů mi 
chybělo od smrti,“ vzpomíná Klíma 
na rok 1968. Jeho vyprávění ne-
chalo v dětech svůj otisk. „V jeho 
kůži si sebe nedokážu představit, 
byl statečný a nebál se jít blízko 
k tankům. To já bych nikdy nedo-
kázala,“ okomentovala Viktorie. 

Za svého života natočil více než čtyři stovky reportáží. Byl spoluzakladatelem 
týdeníku Reflex, poté i jeho šéfreportérem. Spoluzakládal také řadu televizních 
investigativních relací, z nichž nejznámější byl pořad Na vlastní oči. Nyní se 
pravděpodobně nejznámější český investigativní novinář Josef Klíma ocitl v roli, 
na kterou příliš zvyklý nebyl. Stal se totiž předmětem reportáže o vlastním životním 
příběhu, kterou s ním připravil žákovský tým ze ZŠ nám. Curieových. 

Historie 
Autoklubu 
České 
republiky 
je pevně 
spojená 
s Prahou 1
Autoklub České republiky najdete 
v Opletalově ulici 29 naproti hlavnímu 
nádraží. Klubový dům nejstarší motoristické 
organizace u nás je kulturní památkou 
chráněnou státem. Jeho autorem je jeden 
z nejproslulejších českých architektů 
minulého století Pavel Janák. 

hováním do vlastního sídla byli motoristé roky v Obecním domě. 
Svůj klubový dům v dnešní Opletalově ulici Autoklub slavnostně 
otevřel v roce 1929. Společenské prostory domu jsou inspirová-
ny klasickým anglickým klubem, pohodová a přívětivá atmosféra 
dýchne i dnes na každou vnímavou návštěvu. 

Klubový dům Autoklubu ČR se v poslední době stále více 
otevírá veřejnosti, konají se tady výstavy, přednášky a besedy. 
„Již tradičně je součástí festivalu architektury Open House 
Praha a o festivalovém víkendu si ho přijdou prohlédnout tisíce 
lidí. V komentovaných prohlídkách se seznámí nejen s domem 
a jeho příběhy, ale i osobnostmi počátků českého motorismu 
a řadou dalších zajímavostí,“ doplnil Bohumil Pácl. 

Před Autoklubem ČR se každoročně zpravidla v půli června 
koná Slavnostní start 1000 mil československých, jedné z nej-
prestižnějších přehlídek a soutěží historických vozidel. Probíhá 
podle úplně stejného scénáře jako v dobách stejnojmenného 
dálkového závodu mezi Prahou a Bratislavou ve třicátých letech 
minulého století. Ulice před Autoklubem ČR se mění v „závodní“ 
depo, auta najíždějí podle startovních čísel, hraje swingová ka-
pela, v doprovodném programu nechybí dobová módní přehlídka 
nebo soutěže pro děti. Na druhý den od šesté hodiny ranní auta 
startují v minutových intervalech směr Bratislava. Program je 
volně přístupný pro širokou veřejnost.

„Autoklub dlouhodobě spolupracuje s Prahou 1. Pravidelně 
se prezentuje na přehlídce místních spolků. Programem s do-
pravní výchovou hrou se podílí na dětských dnech pro předškolní 
a školní děti z centrální městské části metropole,“ uvedl Bohumil 
Pácl. 

Text: Milan Hulínský
Foto: Archiv Autoklubu ČR

Josef Klíma
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Program: 

Helena Divecká a kapela 
studujících Lauderových škol, 
14:00–14:25 hodin

Školní sbor Lauderových škol Kol hane-
šama existuje již deset let a vystřídalo se 
v něm několik generací dětí. Během vystou-
pení vám představí nejen klasické a známé 
židovské písně, ale i originální české sklad-
by s biblickými tématy, které jsou nedíl-
nou součástí židovské kultury a tradice.

Baletní vystoupení pod vedením 
Lucie Mertové-Poláčkové, 
15:00–15:30 hodin

Vystoupení Kol Dody / Hlas mého milého 
nabídne jedinečný zážitek spojující 
tanec a hudbu židovské tradice. Pod 
vedením choreografky Lucie Mertové 
se představí členky baletu Národního 
divadla za hudebního doprovodu Ja-
roslavy Maxové a Veroniky Ptáčkové.

Představení Písňozávod – 
Liedfabrik česko-německého 
divadelního spolku Das Thema, 
16:00–17:00 hod.

V představení Písňozávod – Lied-
fabrik česko-německého kabaretu 

Židovské muzeum v Praze:
Oslava třicátého výročí 
navrácení muzea 
židovské komunitě
Oslavte s námi 15. září ve 14:00 až 21:00 hodin v Gauči 
na Výstavišti důležitý milník v historii Židovského muzea! 
V roce 1994 vrátil český stát po více než čtyřech desítkách 
let objekty muzea i velkou část jeho sbírek židovské 
komunitě zastoupené Židovskou obcí v Praze a Federací 
židovských obcí. U příležitosti této výjimečné události 
jsme pro vás přichystali program, kterým vás provede 
herec Petr Vacek. Vstup volný. 

To téma – Das Thema prozkoumá-
te fenomén hlasu, který má vždy 
co říci a především co zazpívat. 
Kabaret, který byl založen v roce 
2018 a pravidelně hostuje v Diva-
dle Na zábradlí, si ve své tvorbě 
pohrává s německo-českými jazy-
kovými a kulturními bariérami. 

Vystoupení kapely David Dorůžka 
Trio – 17:30–18:30 hodin

Poslechněte si skladby z alba Gil-
gul, které získalo cenu Anděl 2023 
a umístilo se na prvním místě an-
kety Česká jazzová sklizeň. Trio 
kytaristy Davida Dorůžky, flétnisty 
a zpěváka Roberta Fischmanna 
a bubeníka a perkusisty Martina 
Nováka se ve své tvorbě inspiruje 
středoevropskou šabatovou liturgií. 

Mała Orkiestra Dancingowa: 
Taneční večer ve stylu třicátých let, 
19:00–21:00 hodin 

Polská kapela Mała Orkiestra Dan-
cingowa pod vedením Noama Zylber-
berga vás přenese na taneční parket 
inspirovaný třicátými lety minulého 
století. Dvanáctičlenný soubor hra-
jící klasickou a jazzovou hudbu oži-
vuje dobové skladby a představuje 
je v původních aranžích a stylu. 

Další akce:
Komentovaná prohlídka Pinkasovy 
synagogy – památníku obětí šoa 
z českých zemí a venkovní expozice 
Cesty bez návratu
15. září, od 10:00 hodin

Areálem Pinkasovy synagogy vás provede 
kurátorka výstavy Jana Šplíchalová. Ko-
mentovaná prohlídka se uskuteční za pod-
pory městské části Praha 1. Vstup volný. 

Představení knihy Židé v českých 
zemích: Společná cesta dějinami
18. září, od 19:00 hod., 
Maiselova synagoga 

Zveme vás na představení knihy, která 
nabízí nový pohled na dějiny Židů v českých 
zemích. Publikace, na níž se podílel meziná-
rodní tým předních odborníků a odbornic, je 
dostupná ve čtyřech jazycích včetně hebrej-
štiny. Večer bude moderovat Pavel Sládek. 
Akce proběhne v angličtině se simultán-
ním tlumočením do češtiny. Vstup volný.  

Komentovaná prohlídka výstavy 
Samsovo tajemství s kurátorkou 
Michaelou Sidenberg a dílna 
pro děti Dětská zahrada snů
22. září, od 16:00 hodin, 
Galerie Roberta Guttmanna

Zveme vás na poslední komentovanou 
prohlídku výstavy předního izraelského 
typografa a umělce Odeda Ezera s kurátor-
kou Michaelou Sidenberg. Židovské muze-
um v Praze výstavu připravilo v rámci pro-
jektu Kafka100. Výstava potrvá do 30. září. 

Součástí komentované prohlídky 
bude také dílna pro děti Dětská zahrada 
snů věnovaná magickému světu Franze 
Kafky. Vstupné: 100 Kč, pro členy Společ-
nosti přátel ŽMP zdarma 

Text: Židovské muzeum v Praze

Pozůstatky kláštera 
magdalenitek 
na Malé Straně

Rekonstruovaný a konzervovaný závěr 
kostela svaté Máří Magdalény pod skle-
něnou deskou v recepci hotelových lázní 
(dostupné z https://pragueforadults.
com/)

Klášter dominikánů na Malé Straně. Vlevo budova kaple, původně presbytář gotického 
konventního kostela kláštera magdalenitek (podle Jana Havrdy a Michala Trymla)

ohradní zeď a polygonální závěr klášter-
ního kostela s hřbitovním horizontem. 
Po husitských válkách byl klášter nahra-
zen renesanční zástavbou a po přícho-
du dominikánů v roce 1604 byla část 
objektů využita k výstavbě kláštera (po 
roce 1616), část zaniká a je nahrazena 
barokními novostavbami včetně nového 
klášterního kostela na jiném místě. Celý 
komplex však nebyl nikdy dokončen.

Některé z odkrytých zdiv jsou 
vidět v hotelovém komplexu. V recepci 
lázní se pod skleněnou deskou nachází 
závěr kostela s barokní hrobkou. Vedle 
opukových sloupků s patkami, jež nesly 
klenbu presbytáře, vidíme rekonstru-
ovanou cihlovou podlahu a základ 
oltářní menzy kostela. Odstraněním 
přepatrování získal prostor dimen-
zi sakrálního prostoru. V podzemní 
vinárně nahlédneme do kamenného 
věnce studny a za prosklenou stěnou 
fitnesscentra je patrný jeden z osmi 
oblouků, které nesly nádvorní stěnu 
rajského dvora. Lázeň při Karmelitské 
ulici byla originálně propojena s re-
cepcí hotelu podzemním koridorem, 
v jehož výklencích jsou prezentovány 
archeologické nálezy. Před vstup 
k recepci byla přenesena historická 
středověká valounová dlažba a v mís-
tě rajského dvora je rekonstruován 
průběh kamenné ohradní zdi zaniklého 
kláštera. Objevený kostel tak patří 
k unikátně prezentovaným památkám 
nejen v kontextu Prahy. 

Text: Vojtěch Kašpar, ARCHAIA Praha z. ú.
Foto: Archiv ARCHAIA Praha z. ú.

Řád magdalenitek vznikl před polo-
vinou třináctého století v německých 
zemích. První zmínka o jejich existen-
ci v Praze pochází z roku 1282, kdy 
měly sídlit u kostela svatého Havla na 
Starém Městě. Po stížnostech mino-
ritů od svatého Jakuba z roku 1315 
nechal pražský biskup Jan IV. z Dražic 
jejich klášter přeložit na Malou Stranu, 
kam zřejmě dorazily mezi roky 1315 
až 1320, ale ještě v roce 1339 nebyl 
klášter dokončen. Areál neměl dlou-
hého trvání, jelikož 22. července 1420 
byl klášter vypálen pražany a tábority.

Výzkum dokumentoval sedm me-
trů historických terénů. Vedle osídlení 
z jedenáctého a dvanáctého století 
(osada Nebovidy) byl objeven průběh 
raně středověkého opevnění z desátého 
až dvanáctého století. Osídlení dvanác-
tého století nahradila stavba kláštera 
magdalenitek, z něhož byla zachycena 

V luxusním hotelovém komplexu mezi ulicemi Újezd, Karmelitská, Harantova, 
Nebovidská a Hellichova jsou ukryty pozůstatky středověkého kláštera 
magdalenitek s kostelem svaté Máří Magdalény a novověkého dominikánského 
kláštera. Rozsáhlým archeologickým výzkumem v letech 2004 až 2006 v průběhu 
rekonstrukce areálu byly zčásti odkryty.

https://pragueforadults.com/
https://pragueforadults.com/
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Richard Janasch se vyhýbal alko-
holu, jenž považoval za skutečnou met-
lu lidstva, libovolnému kuřivu a nedotkl 
se též ničeho masitého „an maso jen 
zvířecí pudy a náklonnosti přivádí a tím 
duševní fluida znečišťuje“.

Polonahá vlaštovička

Jestliže v Libni nalezl Richard Janasch 
řadu obdivovatelů, právě opačný postoj 
zaujaly pražské úřady. Nijak překvapivě. 
Zatímco v Německu „má ministerské 
povolení chodit úplně nahý, oděn pouze 
do plavek“, stěžoval si Posel záhrobní, 
tedy český „spiritický časopis věno-
vaný záhadám duševním“, v Rakous-
ku-Uhersku byl opakovaně pro svou 
nahotu, respektive potulku zatýkán. 

Strážníci přilákaní sběhem lidu, jenž 
nedovolil projíždět fiakrům, dokonce ani 
ručním vozíkům, přispěchali také do Kon-
viktské ulice. Polonahého muže se chystali 
odvést. Avšak přítomní Janaschovi stou-
penci, vesměs vážení občané, se za „prvou 
vlaštovičku blížícího se jara duchovního“ 
(Posel záhrobní, prosinec 1901) přimluvili. 
Přesto mu policie zakázala „choditi napříš-
tě po hlavních ulicích pražských“. 

Cesta světem

Richard Janasch se narodil 15. ledna 
1872 ve Frankfurtu nad Odrou v němec-
kém Sasku. Vyučil se sklářem a postupně 
pracoval jako foukač skla v Hamburku, 
ve Švýcarsku a Drážďanech. „Vyživoval 
se jako každý dělník ponejvíce masem 
a pivem. Když pak stižen byl chorobou 
plicní a žaludeční a když mu od ní běžné 
medicíny nepomohly, četl spisy fará-
ře Kneippa (Sebastian Kneipp, jeden 
ze zakladatelů přírodní léčby vodou, 
pozn. red.) a předsevzal si, že se bude 
léčit dle jeho pokynů,“ popisoval mu-
drcovu životní pouť Posel záhrobní. 

„Zřídil si v lese na břehu řeky Odry 
chýš z chvojí, odložil šat úplně, koupal 
se v řece, vystavoval tělo své účinkům 
slunce a vzduchu, a přitom vyživoval se 
po šedesát dnů pouze ovocem a jedlými 
rostlinami. Spal zahrabán v zemi bez 
jakýchkoli pokrývek.“

V důsledku zdravého života 
se Richard Janasch rychle uzdra-
vil. V roce 1897 rukoval k vojenské 
službě. Jenže odmítl nosit zbraň. 
„Byl proto několikrát žalářován, ba 
pozorován v ústavě choromyslných.“ 
Nakonec sloužil na ošetřovně a po 
šesti měsících byl z vojny propuštěn.  

V roce 1900 vyrazil na svou 
první misionářskou pouť. „Nejvyšším 
ideálem Janaschovým jest uvésti 
lidstvo v nový a jednodušší způsob 
žití. Dle jeho názoru postačí člověku 
přirozená a rostlinná strava úplně, by 
si zdraví a sílu po mnohá léta zacho-
val,“ vysvětloval podstatu mudrcova 
učení Posel záhrobní. „Člověk není 
prý určen k tomu, aby se celý den 
úmornou prací vysiloval, nýbrž by 
stal se přirozeným, by srostl s pří-
rodou, jeho matkou, a živil se tím, 
co tato mu poskytuje.“ Pro děti pak 
Janasch žádal, „co nejmenší náma-
hu duševní“.

Jako nefalšovaný apoštol putoval 
pěšky a přirozeně bos. Prošel tak Ně-
mecko, Švýcarsko, Francii, Španělsko, 
Itálii, Egypt, Palestinu, Arabský poloos-
trov, Alžír a Turecko. Konečně dorazil 
také do Čech. Svou první návštěvu Pra-
hy zakončil, jak bylo řečeno, ve vegeta-
riánské restauraci v Konviktské ulici. 

Nezvedená mládež

Do Prahy se Richard Janasch vrátil 
na pozvání továrníka s cementem 
Čupra v říjnu 1904. Tentokrát 
provázen společníkem, jenž kráčel 
vždy několik kroků za ním a v ná-

ručí nesl bílého pudla či beránka. 
O jaké zvíře šlo, nebyl s to redaktor 
Práva lidu přesně rozpoznat.

Dále však referoval velmi zevrub-
ně: „Je dosti pozoruhodné, že vrací se 
opět do Prahy, ač nezvedená mlá-
dež předměstská dosti jej obtěžuje. 
Předevčírem procházel se Janasch 
po žižkovském vrchu ve své parádní 
uniformě: modrá přepásaná říza, 
v ruce hůl zakončená nahoře koulí, 
co symbolem země, a křížem. Mlá-
dež žižkovská napadla ho na vrchu 
a ihned spustila oblíbenou v Praze 
píseň Ó Janáči, ty velký naháči. Kluci 
jako praví pražští uličníci počali po 
něm házet kamením. Janasch se na 
to zastavil a učinil klukům kázání, 
které je ovšem málo dojalo.“

Zda Richard Janasch navštívil 
vegetariánskou (v dobovém jazyce 
vegetářskou) jídelnu v Konviktské ulici 
i při své druhé návštěvě Prahy, nevíme. 

Hlásal duchovní obrodu, 
dostal kamenem!
První pražská vegetariánská 
jídelna či restaurace byla 
otevřena v roce 1899 
v Konviktské ulici na Starém 
Městě. V pátek 5. července 
1901 v ní, provázen 
skupinou příznivců, jež 
kolemjdoucím připomínala 
ze všeho nejvíc shromáždění 
jakési blouznivé sekty, 
povečeřel „přírodní člověk“ 
a „prorok přirozeného 
života ve dvacátém století“ 
Richard Janasch. 

Německý mudrc přitom prohlásil, že se 
tímto loučí s Prahou, kterou skutečně 
následujícího dne opustil. Ještě před-
tím ho ovšem vyfotil u altánu, v němž 
přespával, vinohradský fotograf Zůna. 
Pokutu deseti zlatých, kterou mu vymě-
řily úřady za koupání na nedovolených 
místech, ponechal bez zaplacení.

Zázračný lékař

Když se Richard Janasch o několik 
dnů dříve v Praze objevil, způsobil 
poprask. Po ulicích kráčel bos, v bílé 
sukni a jednoduché košili přepásané 
kutnou. Na dlouhých plavých vlasech 
nesl břečťanový věnec coby „symbol 
čistoty a mládenectví“. V rukou svíral 
dlouhou hůl zakončenou na horním 
okraji mystickou koulí. Připomínal tak 
Jana Křtitele či jiného z novozákonních 
apoštolů při putování Svatou zemí.

Tento „přírodní člověk“, jak ho 
označoval dobový tisk, se usadil na 
zahradě vily Kolčavka v Libni, kam ho 
pozval továrník, konkrétně výrobce 
cementu, Ladislav Čupr z Rybné ulice 
(č. p. 692/18). Vilu s přilehlými pozem-
ky koupil jeho otec, filozof, poslanec 

Říšské rady, ale také školský reformátor 
a náboženský mystik se zájmem o vý-
chodní nauky František Čupr (dodnes 
se po něm jmenuje jedna z přilehlých 
ulic).

Zde na holé zemi v zahradním altánu 
Richard Janasch přespával. Nahý. Bez 
jakékoli přikrývky. Jeho kázání přitaho-
vala zástupy zvědavců a záhy se začaly 
šířit zvěsti, že jde o královského syna či 
zázračného lékaře, jenž třením a masáží 
odstranil jedné z libeňských žen nádor na 
ruce.

Ať již mířil k libeňské Rokytce nebo 
vzdálenější Vltavě, probouzely zvláštní 
zájem jeho pravidelné koupele (třikrát 
denně). „Po dobu Janaschova pobytu stál 
celý den před domem zástup obecenstva, 
a když Janasch vyšel, aby se šel vykou-
pat, tlačily se zvědavé ženské k němu, jen 
aby se ho dotkly,“ hlásilo Právo lidu.

Je to však pravděpodobné. Inkrimi-
novaná restaurace se stala místem 
setkávání pražských Kneippovců, kteří 
o nedělích podnikali bosé výlety do 
okolí Prahy. V Konviktské ulici pořádali 
pravidelné večírky, dokonce i oslavy 
Silvestra. Vše pochopitelně bez alko-
holu a cigaret.   

Richard Janasch se mezitím vydal 
na další pouť světem a jakkoli Posel 
záhrobní vcelku nadějeplně 1. srpna 
1905 hlásil: „Dle posledních zpráv ma-
jitele tiskárny pana Purkrábka nenalé-
zá se Janasch více v Brazílii, nýbrž má 
být v Nizze a vraceti se zpět do Čech“, 
do Prahy ani Konviktské ulice už nikdy 
nezavítal.

Zřejmě za to mohla nezvedená 
mládež ze Žižkova. 

Text: Dan Hrubý, 
autor knižního cyklu Pražské příběhy
Foto: Archiv Pražských příběhů

V tomto domě v Konviktské ulici v první 
pražské vegetariánské restauraci Richard 
Janasch povečeřel
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Soutěžící s první správnou odpovědí na e-mail 
petrinskainiciativa@gmail.com vyhraje knihu.

Kvízová otázka o ceny:

Kvízová otázka o ceny: 
Kolik druhů šplhavců 
hnízdí v Česku? 

?

PŽluna zelená: 
Ptačí symbol Petřína

Po celý rok, zvláště v předjaří, můžeme 
v parcích a zahradách zaslechnout 
poměrně výrazný ptačí hlas připomínající 
smích. Jeho původcem je poměrně velký 
barevný pták z řádu šplhavců: žluna zelená. 

Řada lidí si podle jména plete žlunu a žluvu. Oba dva druhy jsou 
ale naprosto odlišné. Zatímco zelená žluna patří mezi šplhavce 
a vyskytuje se u nás celoročně, žlutočerná žluva hajní je pěvec, 
který u nás pobývá jen krátce od května do srpna a po vyhnízdě-
ní se vydává na dlouhou pouť až do jižní Afriky. Žluna zelená je 
poměrně velký pták, mohutnější než hrdlička zahradní. Typickým 
znakem je, jako u většiny šplhavců, dlouhý špičatý zobák sloužící 
k tesání do dřeva a silná ocasní pera, o která se opírá při šplhání 
po kmenech stromů. Dalším šplhavčím znakem je uspořádání 
prstů na noze – dva směřují dopředu a dva dozadu, což umož-
ňuje lepší úchop na kůře stromů. Z u nás žijících zástupců této 
skupiny je druhým největším, hned po datlovi černém. V jejím 
zbarvení, jak již jméno napovídá, převládá zelená barva. Zelená 
je celá svrchní část těla, křídla a ocas. Kostřec (část nad oca-
sem) je žlutavý, což je dobře viditelné u letícího ptáka. Na temeni 
hlavy je červená čepička táhnoucí se daleko do týlu. Pohlaví lze 
u žluny snadno rozlišit podle skvrny (takzvaného „vousu“) pod 

zobákem. Zatímco u samice (na obrázku) je celá černá, samec 
má její střed červený. Mláďata jsou matnější a nápadně skvrnitá. 
Žluna zelená je hojnějším ze dvou druhů našich žlun. Příbuz-
ná žluna šedá je menší a štíhlejší. Oba druhy se liší i hlasem. 
Zatímco „chechtání“ žluny zelené působí agresivněji a jako-
by výsměšně, volání žluny šedé ke konci klesá a zní smutně, 
melancholicky. Oba druhy se liší i způsobem života. Zatímco 
žluna šedá je typickým šplhavcem trávícím většinu času sběrem 
potravy tesáním do kmenů stromů, žlunu zelenou bychom mohli 
směle nazvat „zemním datlem“. Hodně času totiž tráví poska-
kováním po zemi, kde hledá ponravy chroustů, žížaly a oblíbené 
mravence – v zimním období často rozhrabává mraveniště. 

Žluna zelená se poměrně hojně vyskytuje i v Praze. Vyho- 
vuje jí současný stav městského prostředí s dostatkem starých 
stromů vhodných ke hnízdění a sekaných travnatých ploch pro 
sběr potravy. V současnosti se s ní lze setkat po celém městě, 
ale její skutečnou mekkou je Petřín, kde hnízdí minimálně osm 
párů a mohla by tak klidně být zdejším ptačím symbolem. Pokud 
se s ní chcete potkat, vydejte se sem v kteroukoli roční dobu. 
Pravděpodobnost jejího pozorování při výstupu z Hellichovy ulice 
vzhůru Seminářskou zahradou hraničí téměř s jistotou. 

Text: Jaroslav Cepák
Kresba: Lucie Crocro

Díky portálu Prague.eu 
vám v Praze nic neunikne

N Co na webu najdete

 Přehledný kalendář akcí

  Tipy na zážitky, pěší trasy 
i fajnšmekrovské vychytávky 

  Snadný nákup vstupenek,  
vycházek a vyjížděk tramvají 

  Krásné dárky od pražských  
tvůrců a tvůrkyň

  Narativní vrstvu, která prezen-
tuje slavné příběhy a feno-
mény Prahy pro jednotlivé 
národnosti 

  Jednoduchou orientaci pro 
lidi s různým typem hendike-
pu, platforma je tedy přístup-
ná opravdu pro všechny

  Sběr dat pro řízení Prahy  
jako destinace a jejich  
efektivní vyhodnocování

Nový web PRAGUE.EU 
je dokonalým zdrojem 
pro všechny, kdo chtějí 
mít veškeré podstatné 
informace o metropoli 
na jednom místě. Od 
přehledného kalendáře 
kulturních akcí přes nejlepší 
místa na kávu či večeři až po 
fascinující příběhy známých 
i méně známých osobností 
a míst – web vás komplexně 
provede děním v Praze.

Tipy na akce a místa

V sekci Zažijte je přehledný (viz TA-
JENKU švédské křížovky na str. 38) 
v Praze, ve kterém si podle data či 

kategorie snadno  vyfiltrujete seznam 
všeho, co se v Praze děje. Tato sekce 
obsahuje i trendy a tipy nebo zcela 
nový program pro milovníky a milovnice 
umění Kulturní míle. V sekci Objevujte 
pak najdete přehled všech míst v Praze 
– ať už jde o památky, parky, restaura-
ce nebo místa, kde lze trávit volný čas. 

Objevujte pražské příběhy

V sekci Objevujte najdete pestrou 
paletu pozoruhodností a aktivit na-
zvanou Pro milovníky Prahy. Ta obsa-
huje plán všech oblíbených vycházek 
programu Pražské vlastivědy a cyklu 
Zažij Prahu, kterými vás provedou naši 
skvělí průvodci a průvodkyně. Magická 
atmosféra Prahy fascinuje umělecké 
i cestovatelské duše po celá staletí. 
Do známých i méně známých příbě-
hů se můžete ponořit v sekci Zažijte 
v části Fenomén Praha. Slavné příběhy 
a pražské fenomény tak potěší zejména 
vášnivé čtenáře a čtenářky či amatér-
ské i odborné historiky a historičky, 
kteří se chtějí dozvědět o místech, 

domech a osobnostech, které Prahu 
utvářely. Přečíst si můžete například 
pověst o tom, jak dům na Malé Stra-
ně údajně přišel ke svému typickému 
ptačímu symbolu a stal se Domem 
U Bílé labuti nebo o hvězdné cestě 
Hedy Lamarr z Prahy do Hollywoodu. 

Básník Prahy

Bohémské osobnosti a lidé s citem 
pro poezii se mohou začíst do básní 
o Praze, pečlivě vybraných právě 
úřadujícím básníkem hlavního města.
Tyto výběry pro vás nyní připravuje 
básník Prahy Petr Borkovec, který říká, 
že v Praze má nejraději špatně os-
větlené břevnovské ulice, rozsvícená 
stará okna a černé jehličnany v zah-
radách nebo Kostel sv. Ignáce na 
Karlově náměstí, kterému říká „lůžkový“, 
protože sousedí s nemocnicí. 

Text a foto: Prague City Tourism

mailto:petrinskainiciativa@gmail.com
http://prague.eu/
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Jiří Pasz
Páchat dobro
(Host)

Expert na mezinárodní 
rozvoj a novinář Jiří Pasz 
procestoval několik kon-
tinentů. Dokumentoval 
humanitární a rozvojové 
projekty, fotil dopady 
přírodních katastrof, 
zpovídal oběti válek 
a útlaku. Všude však po-
tkal neobyčejně statečné 
lidi ochotné riskovat pro 
dobro druhých. David 
v Ugandě provozuje školu 
pro bývalé dětské vojáky 
i jejich oběti. Indické 

řádové sestry dávají naději dětem na zemětřesením 
poničeném Haiti. Vietnamští divadelníci zpracovávají 
zkušenost sexuálního násilí pro sebe i pro jiné. Pankáči 
v Myanmaru se snaží vytvořit prostor svobody… Repor-
tážní kniha Páchat dobro vypráví jejich a další příběhy 
a ukazuje, že dobří a odvážní lidé se dají najít opravdu 
všude.
 

Jiří Grygar
Dvě století v životě pozorovatele
(Academia)

Už jako devítiletý sdělil 
Jiří Grygar svým rodičům, 
že by chtěl být hvěz-
dářem. A jeho přání se 
po určitých peripetiích 
splnilo. Známý astronom, 
astrofyzik a popularizátor 
vědy se ve své auto-
biografii věnuje popisu 
světa lidí, se kterými 
se během svého života 
setkal a kteří ovlivnili 
nejen jeho pozoruhodnou 
astronomickou kariéru, 
ale i jeho osobní ži-

vot. Jiří Grygar je držitelem ceny Kalinga, kterou 
uděluje UNESCO za popularizaci vědy. Je autorem 
řady populárních a vzdělávacích knih o vesmíru.

Vladimír Zlý
Čistič
(Argo)

Havířovem otřása-
jí brutální vraždy 
a každé zaváhání 
policie může zname-
nat další zbytečnou 
oběť. Ostravský 
vyšetřovatel násilné 
kriminality major 
Ivoš Kylián proto 
sestavuje speciali-
zovaný tým, jehož 
cílem je co nejdříve 
odhalit a dopadnout 
sadistu, jakého 

toto město nepamatuje. Netrvá dlouho a krimi-
nalisté narážejí na první znepokojivou skuteč-
nost – na každém místě činu najdou odlišné 
stopy, které je pokaždé nasměrují na jiného 
podezřelého. Zdá se, že vrah rozehrál s poli-
cií šílenou hru, kterou si evidentně užívá.

Josef Šorm
Cínový vojáček
(Albatros media)

Prominentní praž-
ský podnikatel a po-
litik Václav Kalous 
je zavražděn v noci 
po své narozenino-
vé oslavě. Detek-
tivka nadporučice 
Izabela Gent je 
povolána k případu, 
jehož stopy vedou 
do dob komu-
nistické totality. 
Zatímco se potý-
ká s rozchodem 
a následky po léčbě 

rakoviny, zaplétá se do tajuplné sítě lží obestí-
rající celý případ. Izabela čelí největší výzvě své 
detektivní kariéry, do které výrazně promluví 
i mafiánské praktiky. Rozkryje korupci a tajemství 
mocných, nebo ji nelítostné podsvětí pohltí? 

ZÁŘÍ 2024  ČESKÉ KNIHY 

Nové české knihy

Správné odpovědi posílejte 
do 15. 9. na redakce@praha1.cz

Soutěž o knihu:

Kolik let 
Česká televize 
vysílá pořad 
Z metropole?

?

P

Petr Sojka: Praha 1 
je nevyčerpatelným 
pramenem námětů
Praha v proměnách času 
je po sérii pozoruhodných 
příběhů z pražských dvorků 
další knihou  Petra Sojky, 
redaktora pořadu České 
televize Z metropole. 

Co odkrýváte ve své zatím poslední 
knize?
Rozhodli jsme se vybrat několik zají-
mavých míst a také lidí s nimi spoje-
ných, které teď už v Praze nenajdeme 
a nepotkáme. Jsou to příběhy proměn 
zatím podrobně nezpracovaných. 

Odehrávají se nějaké příběhy v kulisách 
Prahy 1?
Praha 1 je nevyčerpatelným pramenem 
námětů. Ten velký zájem o ni je logický. Je 
to nejstarší část města s nejvzácnějšími 
památkami a jedinečnou atmosférou. 
V Praze 1 se odehrávají třeba kapitoly 
o zubaři s uměleckými sklony Alfredu 
Baštýřovi nebo o dávných lampářích. 
Taky příběh dávno zmizelé řetězové 
lávky je pochopitelně zasazen do cent-
rální městské části. Ale je jich ještě víc. 

Které vás nejvíce zaujaly?
Takovou kapitolou je Občanská plovár-
na, která, přestože leží v Holešovicích, je 
zároveň na území Prahy 1. To je příběh, 
který mě ohromně bavil. Zajeli jsme na 
venkov za Ferdou Platilem juniorem, 
synem legendárního plavčíka z „občan-
ky“, a poslouchali nádherné vyprávění. 
On má navíc bohatý fotoarchiv, z něhož 
je přímo cítit ta prvorepubliková doba. 

Píšete také o zapomenutých pražských 
postavičkách...
Úžasný životní příběh napsal třeba 
Emerich Rath. Obdivuhodný všestranný 
sportovec, který vynikal v jakékoli disciplí-

ně. Tramp a majitel obchodu se sportov-
ními potřebami v pasáži spojující Příkopy 
s Ovocným trhem. Pražský Němec, antifa-
šista, který za druhé světové války ukrýval 
židovského uprchlíka. Po válce směl v Pra-
ze zůstat, ale jen nakrátko. Pak už s ním 
komunistický režim zacvičil po svém.

Právě dokončujete další knihu Na jedno... 
Ta bude o pražských hospodách, puty-
kách a hostincích všeho druhu a úrovně. 
Ale pozor, nejen o nich. Na jejich pozadí 

se znovu odehrávají především lidské pří-
běhy. Kapitol je padesát a často se mezi 
sebou prolínají. Snažil jsem se vybrat hos-
pody, které nejsou tak často knižně zpra-
covány. Troufnu si dokonce říct, že většina 
se v knihách ještě nikdy neobjevila.

Můžete zmínit příběh z některého hostin-
ce v Praze 1?
Myslím, že hezký, i když nakonec nepří-
liš pozitivní, vydal kdysi slavný hostinec 
v Nerudově ulici U Bonaparta. V šedesá-
tých letech se tu scházely umělecky zalo-
žené partičky, které z té hospody vytvořily 
kultovní záležitost. U stolů se tu nejen se-
dělo, ale i stálo, tak tu bývalo denně plno. 
Námi oslovení bývalí štamgasti vyprávěli 
o Bonapartovi s nadšením a tak barvitě, 
že to tam člověk úplně viděl. Dnes už si 
neumíme představit takhle nadupanou 
hospodu bez klimatizace, kde každý druhý 
člověk kouřil a třeba v zimě si nikdo nedo-
volil otevřít okno, aby vyvětral… Ten hosti-
nec už ale bezmála třicet let nefunguje. 

Text: Michaela Šulcová
Foto: Zdroj ČT24/Mikuláš Křepelka

Petr Sojka
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Jak řešit povislou kůži na břiše a rozestup svalů (diastázu)?

PORADNA 
Nemocnice Na Františku

P
Po porodu se mohou ženy potýkat 
s povislou kůží na břiše a rozestupem 
břišních svalů, tzv. diastázou. Tyto 
komplikace mohou výrazně ovlivnit 
kvalitu jejich života. Jak je řešit, 
jsme se zeptali primáře plastické 
chirurgie v Nemocnici Na Františku 
MUDr. Josefa Kulhánka, MBA.

Co způsobuje povislou kůži  
na břiše?
Povislá kůže je často způsobena ge-
netickými faktory a ztrátou elasticity 
kůže po těhotenství nebo výrazném 
zhubnutí. Tento problém v podstatě 
nelze řešit jinak než chirurgicky.

Co je to diastáza a jak poznám, 
že jí trpím?
Diastáza vzniká tehdy, když se 
rozestoupené přímé břišní svaly po 

porodu nestáhnou zpět. Tento stav se 
projevuje vypouklým břichem, které 
může připomínat těhotenství. U men-
ších diastáz lze dosáhnout zlepšení 
intenzivním cvičením pod dohledem 
fyzioterapeuta či fyzioterapeutky.

Může si žena diastázu sama  
nahmatat?
Diastáza se dá rozpoznat například 
tak, že si žena lehne na záda, zvedne 
nohy nebo se posadí s nataženýma 
nohama. Ve střední čáře nad pupkem 
se pak objeví podélné vyklenutí. 

Jaké jsou možnosti chirurgického 
řešení povislé kůže a diastázy?
Obojí je možné řešit v rámci jed-
noho operačního zákroku. Pokud 
pacientka trpí jak povislou kůží, 
tak diastázou, je vhodné provést 

abdominoplastiku spojenou se 
sešitím břišních svalů. Pokud chce 
řešit pouze diastázu, existují různé 
laparoskopické metody, při kterých 
se přes místo rozestupu aplikuje 
síťka. Tyto metody mají ale nevý-
hodu – protože při nich nedochází 
k samotnému sešití svalů, ale pouze 
k překrytí jejich rozestupu, břicho 
není po zákroku nijak výrazněji plošší.

Je operace hrazena ze zdravotního 
pojištění?
Operace může být hrazena zdravotní 
pojišťovnou, záleží však na rozsahu 
postižení a posouzení lékařem či 
lékařkou. 

Text: Lucie Krausová, 
tisková mluvčí 
Nemocnice Na Františku

Cyklus koncertů s nahlédnutím do historie
Sopranistka Markéta Fassati a její hosté

KONCERT DUCHOVNÍ HUDBY

čtvrtek 26. září 2024 od 18 hodin

kostel sv. Kříže
Na Příkopě 856/16, Nové Město, Praha 1

Markéta Fassati – soprán
Lukáš Herold – hoboj 

Josef Zámečník – trubka
Jiřina Marešová – varhany / cembalo

Leo Červenka – rektor kostela

Kostelní slavnosti

praha1.cz                                           kostelnislavnosti.cz

Vstupné dobrovolné

Koncert je pořádán pod záštitou starostky Prahy 1 
Mgr. Terezie Radoměřské, ve spolupráci s Prahou 1 

a za laskavé podpory firmy Stavexpo.

Soutěž o knihu: 
Znáte Prahu 1?

?

Milí čtenáři a čtenářky,
i tentokrát jsme pro vás připravili pravidelnou soutěž.  
Víte, jak se dříve jmenovalo náměstí u Národního divadla 
na fotografii? Správné odpovědi můžete posílat do 15. 9. 
na redakce@praha1.cz. Vítěz*ka se už teď může těšit
na knihu. 

Správná odpověď z minulého čísla: 
Na fotografii byl novorenesanční dům U Mladých Goliášů 
na rohu Skořepky a Jilské. 
Výherkyní je paní Pavla Loucká. V Informačním centru radni-
ce v ulici Vodičkova 18 na ni čeká kniha U severní zdi, kterou 
napsala Petra Klabouchová a vydal Host. Gratulujeme! 
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Listopadové seniorské 
výlety 2024
 Úterý 26. listopadu 2024, 7:30 
Týnec u Klatov (zámek) a Nýrsko (přehrada)
Na tento výlet se přihlašuje od 17. října.  

Odjezd autobusu od Rudolfina v ulici 17. listopadu.
Výlety jsou organizovány zdarma a pouze pro oby-
vatelstvo seniorského věku s trvalým bydlištěm 
na Praze 1 (zahrnují dopravu, návštěvu objektů, 
oběd, služby průvodce a koordinátora výletu).

Způsob přihlašování: Pouze osobně přes podatel-
nu ÚMČ Praha 1, Vodičkova 18. Odhlašování stejným 
způsobem, případně telefonicky: 221 097 280, 221 097 
300. Pro velký zájem o seniorské výlety sdělujeme, že se 
senior*seniorka může přihlásit pouze na jeden výlet v da-
ném měsíci a upřednostněni budou ti, kteří se nezúčastnili 
minimálně tří posledních výletů. 

Den před odjezdem výletu je možné zavolat  
Mgr. Karla Ulma a zeptat se, zdali se neuvolnilo místo.

V případě naplnění kapacity výletu bude sdělen stav. 
V případě změny budou všichni zúčastnění řádně a včas 
informováni telefonicky. Tímto také žádáme uvést vždy 
telefonní kontakt, nejlépe mobilní telefon. 

Karel Ulm, koordinátor výletů, telefonní číslo: 777 161 539

LEOŠ SUCHAN
TIME TRAVEL

Vernisáž:

Výstava potrvá:
Místo: 
Otevírací doba:

1. 10. 2024 od 18:00 hod.

od 2. 10. 2024 do 25. 10. 2024 

Galerie 1, Štěpánská 47, Praha 1

PO-PÁ: 10:00–12:00 | 13:00–18:00

SO, NE A SVÁTKY ZAVŘENO

Kurátorka: Ivana Beranová
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Nabízíme:
◆ kamarádské vztahy
◆ nejen hudební zážitky
◆ všestranný rozvoj osobnosti
◆ tvůrčí vedení

zkušebna sboru: Na Poříčí 16, Praha 1 
mail: info@bruncvik.eu 
tel.: 603 595 132   www.bruncvik.eu

Chlapecký sbor Bruncvík 
přijímá kluky od 4 let

Zápis nových členů se koná 

ve zkušebně sboru 

středa 11.9.2024 
v 15.00-19.00
či kdykoli jindy po telefonické dohodě

Hudba
  je radost!

Olga Havlová si přála podpořit 
znevýhodněné mladé lidi

  Trénování paměti s Mílou Kahounovou
11. 9. ve 14:00 hodin v DPS Týnská
18. 9. ve 14:00 hodin v DPS Pštrossova
25. 9. ve 14:00 hodin 
v BDPS Benediktská

  Setkání s kulturou: Jazzové odpoledne
KDY: 11. 9. v 15:00 hodin
KDE: Malostranská beseda
VSTUPENKY: od 27. 8. v infocentru Vodičkova 18
Vystoupí: Jiří Růžička trio

 Kde se pivo vaří… 
KDY: 11. 9. v 9:00 hodin
KDE: info při registraci
PŘIHLÁŠKY: od 2. 9. 
do naplnění kapacity
exkurze na lodi jménem Pivovar – prohlídka unikát-
ní lodi a varny piva spojená s malou ochutnávkou

  Vycházka: Strahovský klášter a Nový Svět
KDY: 17. 9. ve 14:00 hodin
KDE: dozvíte se při registraci
PŘIHLÁŠKY: od 9. 9.
Vycházka z cyklu Tematické vycházky s Martinem. Infor-
maci o případném vstupném podáme při registraci

 Pétanque: turnaj O pohár MČ Praha 1
KDY: 18. 9. v 10:00 hodin 
(registrace hrajících od 9:30)
KDE: Park Lannova
Přijďte, i když nevíte, co to pétanque je. Je to totiž zábava

  Přednáška: Korunovace, slavnosti, oslavy, výstavy
KDY: 19. 9. ve 14:00 hodin
KDE: klub seniorů Tomáš
PŘIHLÁŠKY: od 12. 9.
Přednáška Jaroslavy Náprstkové 
z cyklu Jak se Pražané v minulosti bavili

  Komorní koncert: Viola a violoncello  
– přátelé a partneři

KDY: 26. 9. ve 14:00 hodin
KDE: klub seniorů Tomáš
PŘIHLÁŠKY: 19. 9., jen u Terezy
Další koncert cyklu Fórum mladých hraje seniorům

Pro podrobnosti sledujte nástěnky v klubech seniorů  
a seniorek, domech s pečovatelskou službou a v pasáži  
a infocentru ÚMČ Vodičkova 18 nebo webové stránky  
www.socialnisluzby-praha1.cz, kde najdete i praktický kalendář 
akcí či se tu můžete přihlásit k odběru novinek e-mailem. 

Přihlašování na akce a další informace: 
Tereza Nosková, 607 048 183, 
a Karolína Schwarzová, 725 397 934.

Středisko sociálních služeb 
pro vás v září připravuje 
tyto jednorázové akce:

22 / 9 / 2024
22 / 9 / 2024

www.poznejvltavu.cz

www.poznejvltavu.cz

ZÁŽITKOVÝ FESTIVAL 

ZÁŽITKOVÝ FESTIVAL 

PRO CELOU RODINU
PRO CELOU RODINU

JEDNA ŘEKA  JEDNA ŘEKA  

STOKRÁT JINAKSTOKRÁT JINAK

Den zdraví na Karláku 
Kontrolu mateřských znamének, vyšetření plic a mnohem 
více nabídne Den zdraví na Karláku 12. září od 13:00 do 
16:00 hodin v parku na Karlově náměstí v Praze 2. Pořádá 
jej Všeobecná fakultní nemocnice v Praze a Ministerstvo 
zdravotnictví ČR ve spolupráci se Státním zdravotním ústa-
vem. Konzultace a všechna vyšetření budou zdarma. 

Před třiceti lety hledala Olga Havlová způsob, jak dlouhodo-
bě smysluplně podporovat znevýhodněné mladé lidi. Velkým 
příkladem jí byl mecenáš Josef Hlávka, jehož nadace už více 
než sto let pomáhá studujícím z chudých rodin. Tak vznikla 
myšlenka založení stipendijního programu Fond vzdělání, pro 
který paní Olga získala silnou oporu a dárce, společnost ČSOB.

Fond vzdělání zaměřený na odstraňování překážek v přístupu ke 
vzdělání letos slaví třicet let. Program poskytuje studijní stipen-
dia mladým lidem se zdravotním znevýhodněním či ze sociálně 
znevýhodněného prostředí. Od vzniku programu v roce 1995 
získalo finanční podporu při studiu na střední nebo vysoké škole 
v České republice 1 339 studentek a studentů. Mnozí z nich 
jsou dnes úspěšní v pedagogických, lékařských, právnických či 
uměleckých oborech. Stipendium pro studující znamená nejen 
důležitou finanční podporu, ale také motivaci k úspěšnému 
ukončení studia. Jedna ze stipendistek programu Hana, stu-
dentka Českého vysokého učení technického v Praze, využívá 
stipendium na pokrytí nákladů spojených se školou a životem 
v Praze. Získala tak volný čas, který by jinak musela trávit na 
různých brigádách a může navštěvovat neplacené stáže. 

Žádostí znevýhodněných mladých lidí o stipendijní pod-
poru každým rokem přibývá. Chcete-li i vy přispět na vzdělání 
mladých lidí, můžete to učinit skrze webové stránky nadace  
https://www.vdv.cz/. 

Text: (red)JJiž deset let provozuje Centrum Seňorina v ulici Na Po-
říčí odlehčovací službu se zaměřením na osoby s Alzhei-
merovou nemocí a jinými typy demence. Tím pomáhá 
pečujícím rodinám nadechnout se v jejich nelehké roli. 

Letos přibyla služba Seňorina pro pečující, která po-
skytuje odbornou podporu rodinným a profesionálním 
pečujícím. Díky ní se můžete zaposlouchat do podcastu 
Aloisovy otázky, v němž pravidelně zpovídají zajímavé 
hosty a odborníky a odbornice na témata, která pečující 
trápí. Podcast Aloisovy otázky najdete na všech pod-
castových platformách i na YouTube kanále centra.

Kromě toho se každé první úterý v měsíci můžete zasta-
vit na pravidelných setkáních neformálních i profesionálních 
pečujících s odborníkem či odbornicí na dané téma, které se 
jmenuje Alzheimer Café v karlínské kavárně Mlsná kavka. 

„Máme velkou radost, že Centrum Seňorina teď po-
skytuje komplexnější paletu služeb pro rodiny, do kterých 
nečekaně vstoupila Alzheimerova nemoc,“ říká Ing. Lenka 
Václavíková, ředitelka Centra Seňorina. 

Tím ale nabídka Centra Seňorina nekončí. Do konce 
roku plánují ke stávající pobytové a ambulantní odlehčovací 
službě přidat ještě službu terénní a v příštím roce otevřít 
i odbornou individuální poradnu. 

Text: (red)
Foto: Archiv Centra Seňorina

Centrum Seňorina: 
Pomoc pro rodiny 
pečující o blízké 
s Alzheimerovou nemocí

http://www.socialnisluzby-praha1.cz/
https://www.vdv.cz/
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Tajenka z minulého čísla:

EIFFELOVA VĚŽ

Ze správných došlých odpovědí jsme vylosovali 
paní Ivetu Horkou. V informačním centru  
radnice v ulici Vodičkova 18 na ni čeká kniha 
Třetí terapie, kterou napsala Danuta Chlupová  
a vydal Vyšehrad. Blahopřejeme!

Nová tajenka
V sekci Zažijte je přehledný   
_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _  (viz TAJENKU) v Praze, 
ve kterém si podle data či kategorie snadno  
vyfiltrujete seznam všeho, co se v Praze děje.

I tentokrát posílejte vyluštěnou tajenku 
na redakce@praha1.cz, a to do 15. 9.

Albert Malinek Albert Vaněk Daniel Martinec Hugo Radovský

Pokud máte zájem své děťátko slavnostně uvést mezi 
občany naší městské části, pošlete nám svoji přihlášku 
mailem na adresu radka.jirikova@praha1.cz nebo 
poštou na Odbor kultury, sportu a zahraničních vztahů, 
Vodičkova 681/18, 115 68, Praha1, k rukám Radky 
Jiříkové. Do hlavičky e-mailu nebo na obálku uveďte heslo 

Vítání občánků. Dále nám napište jméno dítěte, datum 
narození, adresu trvalého bydliště v Praze 1 (popř. také 
korespondenční adresu, pokud je jiná než adresa trvalého 
bydliště) a kontakt na vás. Na základě této přihlášky 
budete postupně zváni na konkrétní obřad. Prosíme 
o strpení, když pozvánku dostanete za delší dobu. 

Sousedské
slavnost�
na Praze 1

Anenské náměstí
Betlémská kaple
Kampa
Kampus Hybernská
Mar�ánské náměstí
Opatov�cká
Petrské náměstí (už 14� 9�)
Sněmovní
Souken�cká
Stud�o Yps�lon
Ve Smečkách

zaz�tmesto��nak�cz

21� 9�

+ Partnerské lokal�ty
Anežská
Čelakovského sady
Kl�mentská
Křemencova
Mostecká

Uveřejňujeme další fotografie dětí, které byly slavnostně uvedeny do života. 
I my přejeme našim nejmladším a jejich rodičům hodně štěstí!

Vítání občánků...
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X V I .  M A L O S T R A N S K É  V I N O B R A N Í

DOZVUKY
HORŇÁCKÝCH
SLAVNOSTÍ

S E  S Ú S E D A M A  Z  O S T R O Ž S K A 

A  KO P A N I C  ( S K )

A  M A L O S T R A N S K É  V I N O B R A N Í  2 0 2 4

1 4 .  Z Á Ř Í ,  1 3 . 0 0  —  2 2 . 0 0  H O D I N  * P A R K  K A M P A

Ú Č I N K U J Í :
Horňácká cimbálová muzika Kubíci s primášem Petrem Kubíkem a sólisty * HCM 

Háj s primášem Hynkem Evjákem * Ženský sbor z Hrubé Vrbky * Veselý sboreček 

* Dětský folklorní soubor Lúčánek * skupina Starší Veličky * tanečníci a zpěváci 
z Velké nad Veličkou, Hrubé Vrbky, Kuželova, Louky, Lipova, Javorníku * Folklorní 

soubor Jasani a CM Prespolňáci s Ríšem Halíkem z Blatničky * Folklórny súbor 
Vrbovčané * Ženský zbor Kasanice z Kopanice * Kopaničárska muzika z Vrbovec 

pod vedením Rasťa Vaňu * Harmonikárske duo Bratré Vaňovci * Kopaničárska 
muzika Martina Janšta se sólisty z Košarísk * písničkář Vladimír Merta * Pražský 

„křest“ nového CD Jury Miškeříka z Hrubé Vrbky.

S L O V E M  U V Á D Ě J Í :

Jura Miškeřík a Tomáš Sečkař, Vendy Urbanová a Tonda Vrba.

***
V pátek 13. září proběhne od 18.00 hodin na Domečku vernisáž výstavy 

známého hodonínského fotografa Josefa Fantury pod názvem 
Lidé a krajina Horňácka s koštem horňáckých pochutin.

ORŇÁCÁCÁKÝCÝCÝ

V I T A J T E !

V S T U P  Z D A R M A

Slavnost pořádá Letní poloha a Mlýnská kavárna ve spolupráci 
s KC Kampa, Agenturou AV, TURASem a Muzikanty z Kampy.

Akce se koná za podpory MČ Praha 1. Projekt je realizován s podporou hl. m. Prahy.
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